
Provincie Flevoland

Antwoord: Ja.

Antwoord: Nee.

Schriftelijke statenvragen van de Statenfractie van JA21 over COVID-steun Floriade, ingediend op 9 
februari 2022, en de antwoorden daarop van het college van Gedeputeerde Staten zoals 
vastgesteld op 15 februari 2022 (2919327).

3. Het College stelt in haar antwoord dat zij zich aan het beraden is op het verzoeh van de 
gemeente Almere. Wat houdt dit verzoek in? Als PS dit niet mag weten, waarom niet? Op grond 
waarvan denkt het College dat zij besluiten kon nemen inzake verzoeken om financiële steun 
vanuit de gemeente Almere inzake de Floriade, direct of indirect? Noor welke - door PS 
aangegeven - kaders verwijst het College inzake haar ‘beraden op dit verzoek'? Op welke 
termijn is het College voornemens om de gemeente Almere antwoord te geven? Op welke 
termijn is het College voornemens om PS hierover te raadplegen?

Antwoord: Indien GS voornemens is om positief op het verzoek van Almere te reageren, zal een 
voorstel aan PS worden voorgelegd.

4. Is het College voornemens om de Floriade tekorten aan te vullen via een budgettaire truc, zoals 
het fnancieel steun verlenen aan andere activiteiten van de gemeente Almere, waardoor deze 
weer geld heeft om de tekorten van de Floriade aan te vullen?

1. Is het College bekend met het artikel van Omroep Flevoland 'Ministerie LNV: geen extra geld 
naar Floriade'?

Antwoord: In de brief van 7 februari jl. vraagt Almere aan Flevoland - als mede-founder van de 
Floriade - steun uit te spreken voor een succesvolle Floriade en een financiële bijdrage beschik
baar te stellen voor aan COVID gerelateerde risico's. Door COVID is een toenemende onzekerheid en 
terughoudendheid van de partners, leveranciers en deelnemers om investeringen en kosten 
volledig te dragen. Het gaat hier bijvoorbeeld om: animo sponsoring door bedrijfsleven nihil, 
afschaling kwaliteit inzenders, stijgende kosten lonen, materiaal en (container) transport. De brief 
van 7 februari jl. is als bijlage toegevoegd.

5. Uit eerdere WOB verzoeken inzake het hyperscale datacenter in Zeewolde bleek het College, 
zonder PS hierover in te lichten of om een standpunt hierover te vragen, op eigen houtje bij het 
ministerie met een lobby-actie bezig te zijn, en bleek het mede door de provincie Flevoland 
gefinancierde bedrijf Horizon bij de acquisitie van het hyperscale datacenter een belangrijke rol 
te spelen. Welke brieven of andere vormen van communicatie zijn er vanuit het College 
gepleegd, en welke inzet van stichtingen, bedrijven of andere organisaties die mede- 
gefinancierd of door de provincie Flevoland gesubsidieerd worden, c.q. belangen van de 
provincie Flevoland behartigen, zijn er bij de Floriade betrokken, waaruit de Floriade dan wel 
partijen die fnancieel betrokken zijn bij de Floriade, aanspraak kunnen maken - wettelijk of 
bestuurlijk, op gelden vanuit provincie Flevoland?

Antwoord: Momenteel hebben wij een opdracht en een subsidie gegeven, beide ten laste van de 
€ 10 mln. provinciale cofinanciering aan de Floriade: een opdracht aan Visit Flevoland voor de 
ontwikkeling van het programma Floriade in de Regio en een subsidie aan Horizon Flevoland voor 
de ontwikkeling van een B2B programmering op en rond de Floriade. Belde zijn toegelicht in de 
voortgangsrapportage die wij u in december 2021 hebben toegestuurd. De Floriade kan hierop geen 
aanspraak maken.

2. Vanuit provincie Flevoland wordt aangegeven dat er een bestuurlijke toelichting is gegeven 
vanuit de gemeente Almere. Wat staat er in die toelichting? Als PS deze toelichting niet mag 
zien, waarom niet?
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Wij verzoeken u met deze brief uw steun uit te spreken voor een succesvolle Floriade 
en een financiële bijdrage beschikbaar te stellen voor de COVID-19-gcrelateerdc 
risico’s die zich voordoen bij hel organiseren van de Floriade Expo 2022.

Wij hebben in de afgelopen periode met enige regelmaat van gedachten gewisseld met 
Floriade BV over de (mogelijke) gevolgen van COVlD-19 voor de Floriade Expo. De 
Floriade BV heeft mogelijke maatregelen uitgewerkt voor het geval COVID-19 een 
belemmering is gedurende de periode dal de wereldluinbouwienioonsielling
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De gemeenteraad heeft het besluit genomen om door te gaan met de organisatie van 
de Floriade EXPO en extra financiële middelen bescliikbaar gesteld. Hiervan was 12,1 
miljoen corona gerelateerd. De gedachte was wel dal medio 2021 op grote schaal 
vaccins beschikbaar zouden zijn, zodat COVID-19 in 2022 hooguit van beperkte 
invloed zou zijn op de Floriade EXPO. De gemeente heeft hiermee als enige 
aandeelhouder van de Floriade Almcrc 2022 BV zelf de verantwoordelijkheid 
genomen om de risico’s gerelateerd aan COVID-19 te dragen.
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1300 AE Almere 
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COVID-19 ontwikkelingen
Al in 2020, bij hel uitbreken van de COVID-19- pandemie, heeft de gemeente 
Almere door een bestuurlijke verkenner laten onderzoeken wat de gevolgen van de 
pandemie zijn voor het organiseren van deze wereldtuinbouwtentoonstelling.

Aanleiding
Wij werken als gemeente Almere en pronneie Flevoland al sinds het winnen van het 
Floriade bid in 2012 aan de brede doelstellingen en langjarige baten van de Floriade. 
Voor de stad Almere en voor onze regio. Zowel voor provincie Flevoland als voor 
gemeente Almere zijn er al belangrijke resultaten geboekt. Resultaten in fysieke vorm 
(wijk Hortus met hel Food F’orum, de versnelde verbreding van dc A6 en de upgrade 
van het station), maar ook in netwerken, opgebouwde kennis en bcirokkcnhcid. Met 
dc Bruggencampus werken provincie, gcmccnic en marktpartijen in een 
praktijkomgeving aan dc ontwikkeling en toepassing van innovatieve en circulaire 
bruggen. De provincie doet met dc focus op ‘korte ketens’ en ‘eiwittransiiic’ 
ervaringen en kennis op, die onder andere via de Flcvo Campus w’orden gedeeld 
tijdens de Expo en bijdragen aan een langjarig kermisprogramma met partners aan hel 
einde van de Floriade Expo 2022. Zo geven wij gezamenlijk een impuls aan de 
versterking van de Flevolandse (kennis)cconomie.

Bijlagelnl
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Als gemeente hebben wij op dit moment een voorstel aan de gemeenteraad in 
voorbereiding naar aanleiding van de voortgangspresentatie 2022 waarin een extra 
risico van € 7,1 miljoen wordt geïdentificeerd. De totale risicoreserve voor de 
Floriade Expo 2022 is dan € 24,4 miljoen.

Met de Rijksoverheid zijn wij in gesprek over een garantstelling voor (een deel van) 
het geactualiseerde risico op achterblijvende sponsorbijdrage (€ 3 miljoen). En over 
een COVID-19-risicobudget (afschaling kwaliteit inzenders, hogere kosten voor 
deelnemers en horecaconccpt)) (€ 4,25 miljoen).
Daarnaast hebben wij gevraagd om een maatwerkregeling voor tegenvallende 
bezoekersaantallen als gevolg van COVID-19 maatregelen die de Floriade in de 
toekomst kunnen trelTcn.

Een zeer substantieel deel van deze risico’s is COVID - 19 gerelateerd. Recentelijk 
zijn daar bovenop voor € 3,75 miljoen COVID-gerelateerde risico’s in beeld 
gekomen (afschaling kwaliteit inzenders en hogere kosten voor deelnemers) 
waarvoor de risicoreserve op dit moment, ook na besluitvorming door de raad geen 
dekking biedt. Hier zijn geen middelen voor gereserveerd.

Bij het achterblijven van investeringen door leveranciers en deelnemers nemen de 
risico’s voor het tot stand brengen van een volwaardige F'loriade serieus toe. Wij 
achten dit zeer onwenselijk, niet alleen voor ons als stad, maar ook voor onze regio. 
Deze situatie wordt in sterke mate veroorzaakt door de grilligheid van de COVID-19 
ontwikkelingen. Deze situatie was niet vooraf te voorzien en overkomt ons op een zeer 
ongewenst moment.

De hoop dat de pandemic naar de achtergrond zou verdwijnen met behulp van vaccins 
is helaas niet uitgekomen. Wij zien op dit moment bij partners, deelnemers en 
leveranciers een toenemende mate van onzekerheid als gevolg van de pandemic om 
de investeringen en^of kosten volledig te dragen. Dit hadden wij niet in dit stadium 
op deze wijze ingeschat. De wispelturigheid van COVID-19 en de noodzakelijke 
maatregelen, van Rijkswege, om de pandemic te bestrijden raken daar mee nu de 
voorbereidingen van de Floriade Expo. Er is sprake van een situatie van overmacht.

COVID—19 gerelateerde risico’s
De COVID-19 gerelateerde risico’s bestrijken inmiddels een breed terrein. Zo zijn er 
risico’s voor (nationale en internationale) bezoekersaantallen samenliangcnd met 
mogelijke beperkende maatregelen. Wij zien verder dal de animo voor sponsoring bij 
het bedrijfsleven op dit moment nihil is. Hel genereren van de begrote 
sponsorinkomsten is zoals hel nu lijki onmogelijk. De afgelopen weken komen er 
daarnaast verschillende signalen binnen van lerugirekkcndc bewegingen, dan wel 
toegenomen aarzeling van, leveranciers en (internationale) deelnemers aan Floriade 
Expo 2022, die direct of indirect samenhangen met de COVID-19 pandemic. 
Daarbij vragen deelnemers en leveranciers ook hulp van Floriade Almere 2022 BV 
en/of van de gemeente door middel van garantstellingen of financiële bijdragen.

plaatsvindt. Deze maatregelen variëren van licht tol zwaar. Lichte maatregelen 
(bijvoorbeeld desinfcctieniaatrcgelen, mondkapjes en éénrichtingsverkeer) zorgen 
voor een kleine vermindering van de bczoekersbclcving. Zware maatregelen 
(bijvoorbeeld langere wachttijden, testen voor toegang, beperktere toegang tot 
gebouwen, horeca die minder lang open is) hebben een grote impact op de 
bezoekersbel evi ng.

Samenvallend:
Wij hebben voor een totaal aan 21,25 mln aan COVID-19 gerelateerde risico’s in 
beeld (zie bijlage voor beknopte specificatie). Hiervan is door ons reeds 9,5 mln aan 
hard geld aan de busincsscasc toegevoegd.

Verzoek
Wij willen - samen met provincie Flevoland en de Rijksoverheid - alles op alles 
zetten om het vertrouwen hoog te houden dat w'ij met elkaar in staat zijn een 
kwalitatief goede Floriade te organiseren en wij blijven er vertrouwen in houden dat
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Helaas worden wij bij de voorbereidingen van deze bijzondere 
wereldiuinbouwicnioonsiclling gelrolTen door een situatie van overmacht, de 
grilligheid van COVID-19.

Floriadc Expo 2022, als voorjaars- en zomerevcnemeni met een tliema dat nog 
nooit zo actueel is geweest als op dit moment, een succes zal worden

de burgemeester,^
A.T.B. Bijleveld — Schouten

Wij verzoeken uw College om een ‘substantiële’ financiële bijdrage ter dekking van 
opgetreden en/of voorziene risico’s gerelateerd aan COVID-19, zoals door ons 
opgenomen in de risicoreserve en in de businesscase (totaal € 16,5 miljoen). Op 
deze manier dragen wij, de Provincie en het Rijk, als founders van de Eloriade Expo 
2022, gezamenlijk en gelijkwaardig de aan COVID-19 gerelateerde risico’s.

Ons kenmerk
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de secretaris,
R Wielinga
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Tendcropbrcngsien (€ 0,4 miljoen')
Binnen dc business case van de h'loriade Expo 2022 is een opbrengst 
ingerekend van € 4 miljoen aan commissie vanuit Horeca en Verkoop van 
merchandise. Het Horeca-concept dat gekarakteriseerd kan worden als ‘van 
gezonde afhaalmaaltijden tot een sterrenmenu’ met als basis producten uit 
onze nabije omgeving biedt vertrouwen in de haalbaarheid van deze 
opbrengsten. Tegelijkertijd zijn deze afdrachten ook afhankelijk van het 
aantal bezoekers dat de wereldtuinbouwtentoonstelling bezoekt. Binnen het 
voorziene risico op een lagere afdracht van commissie is € 0,4 miljoen 
gerelateerd aan de meest recente COVID-19 ontwikkelingen.

Ons kenmerk
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Tegenvallende bezoekers kaartverkoop/parkcren f€ 4,5 miljoen')
Bij de Verkenning Floriade 2022 in dc zomer van 2020 is dit risico fors 
opgehoogd door het extra risico dat COVID-19 met zich meebracht. 
Destijds ging de gemeente er vanuit dat er medio 2021 een werkend vaccin 
zou zijn (ook op basis van berichten van het RIVM), terwijl hier geen 
absolute zekerheid over was. Inmiddels is COVID-19 nog steeds in ons 
midden ondanks de aanwezigheid van vaccins. We hebben dc afgelopen tijd 
gezien dat het virus erg onvoorspelbaar is. Bij dit risico wordt er daarom 
vanuit gegaan dat 20% minder bezoekers de F'loriade zullen bezoeken. Dit 
risico kan zich voordoen omdat er maatregelen zijn ten aanzien van het 
aantal loegcstanc bezoekers, omdat bezoekers zich nog niet veilig voelen om 
naar een groot evenement te gaan of door (gedeeltelijke) sluiting van het 
evenement. De hieraan gekoppelde lagere opbrengst uit kaartverkoop en 
parkeren bedraagt € 4,5 miljoen.

Sponsorbijdragen vallen tegen (€7,6 miljoen)
Ten aanzien van sponsoring is in dc business case van dc E'loriade Expo 
2022 een sponsorbijdrage ingcrekend van € 10 miljoen. Dit is gebaseerd op 
de realisatiecijfers van de Floriade Venlo in 2012 waar C 9,2 miljoen werd 
binnengchaald. Inmiddels is reeds voor €6,4 miljoen aan de begroting van 
gemeente Almcre toegevoegd omdat dc sponsorbijdragen niet binnen 
komen.
Het risico op de sponsoring is meerder malen verhoogd. Bij de verkenning is 
het risico op sponsoring met € 2,9 miljoen verhoogd en bij de 
Programmarekening 2020 nogmaals met € 1,6 miljoen. Op dit moment 
moeten wij constateren dat ,mede door de toegenomen onzekerheid 
vanwege dc meest recente ontwikkelingen van het virus, dat de markt voor 
sponsoring totaal is gestagneerd. Het reeds gevormde risico is zelfs niet meer 
genoeg om het feiielijke scenario wat zich nu voordoet te dekken. De 
gemeente ziet zich genoodzaakt nog € 3,1 miljoen extra te voorzien.

Cofinanciering thema paviljoens en attracties (€2,6 miljoen)
Dit bedrag is in 2020 toegevoegd aan de business case van de Floriade BV 
omdat door dc pandemic gevreesd (en ook waarheid) werd dat een aantal 
initiatieven rondom ihemapaviljoens en attracties niet kon worden 
gerealiseerd. Hierdoor kon dc beoogde kwaliteit van de Floriade Expo 2022 
niet worden gerealiseerd.

Horeca-concepi (€ 0,5 miljoen)
Voor de Floriade Expo 2022 is door dc Floriade Almerc 2022 BV samen 
met haar partners een horeca-concept vormgegeven. Dit concept kan 
gekarakteriseerd worden als ‘van gezonde afhaalmaaltijden tot een 
sterrenmenu’ met als basis producten uit onze nabije omgeving. Een 
concept dat past bij de thematiek van de Floriade en bij de gezonde, groene 
en leefbare steden die centraal staan op de Expo. Het horecaprogramma is 
gehuisvest in drie grote restaurants en tientallen kleinere gelegenheden die 
een ruimte met andere functies delen. De Floriade BV werkt samen met 
horeca-partners die tijdens de coronacrisis, ondanks de zware tijden, 
besloten hebben om te investeren in hun deelname aan de Floriade. Ze
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Wereldwijd is de tendens dat materiaal- en personeelskosten significant 
hoger worden (indirect effect van corona). De tarieven van zee- en 
luchivracht zijn als gevolg van de complicaties van de Covid-19 
pandemic met een factor 7 tol 10 extreem gestegen. Deelnemers geven 
aan dat dit voor hen een enorme kostenstijging betekent.
Tien landen kunnen door covid-19 geen personeel afvaardigen van hun 
eigen land en moeten personeel uil Nederland aantrekken. Het gaat 
hierbij over grote en kleine inzendingen.
Al'standsbcperkende maatregelen per kavel (paal en koord, 
afscheidingslinten, vloerstickers etc.)
Er bestaat een mogelijkheid dal, gezien de recente lockdown, dergelijke 
berichten komen van de overige horeca- en rclailcxploitanicn.

Vijf deelnemende landen willen meedoen maar hebben le weinig 
budget. Met een beperkte aanvulling is deelname wel mogelijk. 
Een aantal landen met grote kavels en paviljoens besluiten door covid- 
19 de aanbesteding en bouw door Nederlandse partijen te laten doen in 
plaats van partijen uit eigen land. De kosten hiervan zijn aanzienlijk 
hoger. Met een bijdrage in het kostenverschil kan deelname zeker 
worden gesteld.
Een aantal grote deelnemers uit regio Almere/Elevoland krijgt de 
business case voor deelname niet rond, omdat vanwege COVID-19 
sponsorbudgcitcn worden ingetrokken. Om deze belangrijke 
deelnemers aan boord le houden is een bijdrage nodig.
Door COVID-19 heeft Qatar budget probleem, waaronder geen 
mogelijkheid lol sponsoring World Village. Hier wordt een reservering 
voor gemaakt (bouwkosten, personeels/exploitatiekosten).

hebben grote bereidheid om met de Floriadc BV te werken aan een 
geslaagde Expo, maar zijn door de recente ontwikkelingen met betrekking 
tot Covid-19 druk doende hun bedrijf gezond door de crisis kunnen 
loodsen. Samen met de E'Ioriadc BV is gekeken op welke wijze er vanuit de 
Eloriade BV en de gemeente bijgedragen kan worden aan hel verminderen 
van de onzekerheden die de pandemic bij deze deelnemers veroorzaakt. 
In goed overleg is er in dit kader voor gekozen om de realisatie (bouw) van 
een restaurantgebouw te financieren vanuit de E'loriade BV. De gemeente 
heeft een netto investering van € 500.000 gedaan om de realisatie (bouw) 
van dit restaurant mogelijk te maken. Hierbij is rekening gehouwen met de 
marktwaarde van hel gebouw aan hel einde van hel evenement (bij 
verkoop). Dit was nodig door de meest recente ontwikkelingen met de 
nmikron variant van bet vin is
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Afschaling kwaliteit inzenders evenement door COVID-19 (C 1,25 miljoen) 
In de gesprekken met deelnemers (internationaal en nationaal) komt naar 
voren dat diverse partijen hun deelname aan de E'loriade moeten afschalen, 
vanwege onder andere de steeds toenemende onzekerheid in relatie tol het 
varus (omikron en eventuele nieuwe varianten die gevreesd worden). In het 
bijzonder gaat het om het volgende: 
o

Onvoorziene zaken: hogere kosten voor deelnemers ontstaan door Covad— 
19 (€ 2,5 miljoen) 
o

Onvoorzien Expo organisatie (€1,9 miljoen)
Wereldwijd zijn vanwege de gevolgen van de pandemic te korten ontstaan in 
grondstoffen. Het is niet gelukt om deze voorraden op peil te houden cn/of 
aan te leggen. De wereldwijde economie trekt aan, maar het duurt lang om 
deze voorraden op peil te brengen. Hierdoor zijn veel bedrijven 
geconfronteerd met lange Icveringsiijden en stijgende productiekosten. Het 
gevolg van deze schaarste zijn hogere prijzen voor zowel producten als voor 
personeel. Ook de Eloriade BV kampt met deze gevolgen. Wij stellen de 
gemeenteraad daarom voor om over de nog te maken kosten van de 
Eloriade Almere 2022 BV een percentage van 10% om te slaan in plaats van 
de huidige 5%. Van de totale risicoreservering ‘Onvoorzien E.xpo 
organisatie’ is €1,9 miljoen gerelateerd aan de gevolgen van COVID-19.
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1. Inleiding
Voor u ligt de voortgangsrapportage over de periode mei 2021 tot en met november 2021, 
van het gebiedsprogramma Floriade – Flevo Campus. Het Economisch programma Floria-
de Werkt! is in december 2014 door Gedeputeerde Staten aan Provinciale Staten aange-
boden (1686395). Met voortgangrapportages houden wij u sindsdien op de hoogte van de 
provinciale inbreng ten behoeve van Floriade 2022 in Almere. Deze voortgangsrapportage 
rapporteert over de provinciale activiteiten rondom de Floriade en de Flevo Campus. Het 
is niet een voortgangsrapportage in algemene zin over de Floriade, want dat is aan de 
gemeente Almere en de BV Floriade. Maar beide hangen uiteraard wel nauw samen.

Floriade Expo 2022 ons podium voor innovatie

We hebben de afgelopen jaren de ontwikkeling van innovaties ondersteund die we in 2022 aan de wereld 
tonen. Denk aan de twee volledig circulaire bruggen die we op het Floriade terrein hebben gebouwd en waar 
inmiddels de hele vakwereld naar komt kijken. Al enkele jaren helpen we een aantal Flevolandse boeren die 
verse soja en veldbonen voor menselijk consumptie telen. Dat gaat niet zonder zorgen en onze ervaringen 
brengen we in de Green Deal Eiwitgewassen in, die we momenteel samen met het Ministerie van LNV en een 
groot aantal partners in de keten voorbereiden. In 2022 wordt op de Floriade deze Green Deal ondertekend. 
De Vereniging Flevofood is mede op initiatief van de provincie opgericht en heeft zich inmiddels ontwikkeld 
tot een toonaangevende partij, die zowel binnen Nederland als internationaal goed bekend raakt. 

Food Forum Chef-kok Sharon de Miranda ontvangt Greendish 2050 Award
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Voor de menukaart in Food Forum hebben we recent de Greendish Award gekregen, omdat we het eerste 
restaurant zijn dat al aan de ambities van 2050 voldoet: grotendeels plantaardig (maar vanzelfsprekend wel 
met Urker vis), in combinatie met meer dan 90% voedsel uit Flevoland. Er zijn veel vegetarische en veganis-
tische restaurants, maar de combinatie met lokaal voedsel maakt ons uniek. We tonen in 2022 vol trots aan 
de wereld wat we de afgelopen jaren hebben bereikt, maar nog belangrijker: samen met ondernemers en 
kennisinstellingen uit binnen- en buitenland gaan we in gesprek over waar we in 2030 naar toe willen werken 
en de coalities die we daarvoor moeten smeden. We worden nu al onderdeel van samenwerkingscoalities en 
die vullen onze kennis- en innovatieagenda voor de komende jaren, waarmee ook Flevo Campus op de kaart 
wordt gezet. We nodigen ondernemers uit om zichzelf in Food Forum te presenteren. Met z’n allen zorgen we 
ervoor dat Floriade Expo 2022 het podium is waar de duurzame toekomst van Flevoland zichtbaar wordt. 

Consistente koers

De provincie houdt al sinds de succesvolle bidbookfase in 2012 vast aan een consistente koers en toont zich 
hierbij een betrouwbare partner door:
• Geen risicodragende participatie in het evenement en een maximale bijdrage aan de Floriade van € 10 

miljoen;
• Bij de besteding van de € 10 miljoen de door Provinciale Staten gestelde kaders in acht te nemen;
• De Floriade optimaal als hefboom te benutten om ontwikkelingen te versnellen (o.a. verdubbeling A6,  

kwaliteitsimpuls station Almere Centrum) en ook structurele, positieve economische effecten voor onze 
regio te bewerkstelligen, zoals de Flevo Campus;

• Invulling te geven aan ons gastheerschap door een paviljoen op de Floriade te realiseren en dat paviljoen 
laagdrempelig beschikbaar te stellen aan Flevolandse bedrijven, overheden en kennisinstellingen.
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2. Floriade voor Flevoland
De Floriade BV richt zich in haar marketing niet specifiek op Flevoland. Maar wij willen 
juist optimaal over het voetlicht brengen dat de Floriade in Flevoland plaatsvindt en dat 
Flevoland naast de Floriade nog veel meer te bieden heeft. Daarnaast willen we dat de 
Floriade bezocht wordt door zo veel mogelijk Flevolanders, waaronder ook scholieren. 
En door middel van een Business-to-business programma (B2B) willen we bereiken dat 
Flevolandse ondernemers optimaal in positie worden gebracht om het podium van de 
Floriade te benutten om zaken te doen. Niet alleen door ze via Food Forum een podium 
te bieden om zichzelf te presenteren en zakelijke ontmoetingen te organiseren, maar ook 
om coalities te smeden waarin Flevolandse ondernemers kunnen groeien en innovaties 
kunnen ontwikkelen. 

Floriade in de regio

In opdracht van provincie Flevoland heeft Visit Flevoland een plan uitgewerkt om de regio optimaal te  
betrekken op de Floriade. Het programma ‘Floriade in de regio’ moet leiden tot extra activatie van bezoekers, 
inwoners en ondernemers uit Flevoland en het verzilveren van de kansen die Floriade in zich heeft. Dit om 
de binding van de Floriade Expo 2022 met Flevoland(ers) en de binding van Flevoland(ers) met Floriade te 
versterken.

Trots op Flevoland
Het programma ‘Floriade in de regio’ richt zich op ondernemers, bezoekers en inwoners en dient de positieve 
beeldvorming van Flevoland en (h)erkenning van het Verhaal van Flevoland en de positieve beeldvorming van 
Floriade in Flevoland te versterken. Dit met als hogere doelen:
• Het stimuleren van bezoek aan Floriade en Flevoland door inwoners van en ondernemers in Flevoland, plus 

bezoekers van buiten Flevoland.
• Het vergroten van de trots op Flevoland en het binden van de inwoners van en ondernemers in Flevoland 

aan Floriade.
• Het tot stand brengen van een blijvende (economische) ontwikkeling in Flevoland.

Tool-kit voor ondernemers
Het programma bestaat uit een aantal pijlers. In pijler 1 staat met name het betrekken, motiveren en bege-
leiden van ondernemers en culturele instellingen centraal. Inmiddels is tijdens de Toerismetop in september 
2021 in Winterswijk bekend gemaakt dat de volgende Toerismetop in september 2022 in Flevoland en op de 
Floriade plaatsvindt. Er komt één aanspreekpunt die alle toeristische en culturele ondernemers gaat bena-
deren om ze te betrekken bij de Floriade. Er wordt actief contact gelegd met de ondernemers en instellingen 
om ze te helpen met het toepassen van een ontwikkelde tool-kit, arrangementen-module en koppeling met 
de Floriade. In de tool-kit vindt de ondernemer alle middelen om eenvoudig zelf toe te passen in zijn/haar 
winkel, hotel, horecazaak of attractie. Dit bestaat uit digitale middelen, zoals beeld en tekst, maar ook fysieke 
onderdelen die geplaatst kunnen worden in een vitrine, entreehal, of op tafels. Voor de arrangementenmodu-
le wordt de door Almere Citymarketing gemaakte module beschikbaar gesteld voor heel Flevoland. 
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Vergroten betrokkenheid inwoners en bezoekers
Pijler 2 is een campagne gericht op inwoners en bezoekers. Deze pijler draait om het bereiken van inwoners 
en bezoekers die in de provincie zijn. Voor de inwoners gaat het om het vergroten van de betrokkenheid bij de 
Floriade en bij bezoekers wordt ingezet op het delen van hun ervaring in het stimuleren van herhaalbezoek. 
Hierin wordt ook de recent door Provinciale Staten aangenomen motie over korting op toegangskaartjes 
voor Flevolanders betrokken. Er wordt een magazine samengesteld dat gedistribueerd kan worden naar 
bijvoorbeeld hotels, de Floriade (Food Forum) en kan dienen als relatiegeschenk (tweetalig) bij bezoeken 
van delegaties. 

Zichtbaarheid in Flevoland
Pijler 3 gaar over zichtbaarheid in de buitenruimte. Op verschillende plekken waar veel bezoekers komen, 
bijvoorbeeld langs bepaalde wegen, op centrale pleinen of openbaar vervoer knooppunten worden vlaggen 
geplaatst die Flevoland zichtbaar maken. Hierbij wordt aangehaakt op de huidige inzet van Almere Citymarke-
ting. Er is een bureau ingeschakeld (uit Urk) dat een ontwerp gaat maken voor een object dat bij de vier grote 
en vier kleine toegangswegen van de provincie kan worden geplaatst ten tijde van de Floriade. Er wordt een 
foodtruck gehuurd waarin de verhalen worden opgenomen van de ambassadeurs voor de inwonerscampagne, 
maar hij kan tevens naar specifieke evenementen gaan, langs scholen gaan of gewoon door de provincie 
rijden. Uiteraard is deze gethematiseerd met voedsel uit Flevoland en is aan de buitenkant omgetoverd en 
herkenbaar. Hier kan een mooie koppeling worden gelegd met het Smaakzoekersproject en de Flevourbox.

Bereiken Flevolandse scholieren
Pijler 4 richt zich op scholieren en wordt samen met de BV Floriade uitgewerkt. Op de Floriade is al een 
educatief programma ontwikkeld dat meer dan 120.000 scholieren moet bereiken, zowel basisonderwijs als 
voortgezet onderwijs. Wij denken in aanvulling daarop na hoe we specifiek de Flevolandse scholieren kunnen 
bereiken. 

Floriade park
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Floriade voor Flevolandse ondernemers

In samenwerking met Horizon Flevoland organiseren wij een programma voor ondernemers, ofwel een  
‘Business-2-Business’ programma. De Floriade Expo biedt veel kansen voor ondernemers, maar het verzilveren 
van deze kansen gaat niet vanzelf. In het B2B programma dat Horizon Flevoland in opdracht van de provincie 
heeft ontwikkeld, zorgen wij voor de afstemming met de handelsmissies die op de Floriade afkomen en 
faciliteren we de matchmaking met de Flevolandse ondernemers.

Maximale economische impact
Met het B2B programma willen we een maximaal economische impact realiseren voor Flevoland door Flevo-
landse ondernemers een (inter-)nationaal podium geven tijdens de Floriade. Flevoland als vestigingslocatie 
te promoten, voor zowel nationale als internationale bedrijven. Flevoland als gidsland op het gebied van Agro 
Food & Circulair nationaal en internationaal te promoten. Tevens draagt het programma bij aan de kennis- en 
innovatieagenda.  
 
62 evenementen
In het B2B programma is als basis uitgegaan van de organisatie van circa 62 evenementen, dus ongeveer drie 
per week tijdens de Floriade. Daarnaast wordt nauw samengewerkt met diverse stakeholders zoals de Rabo-
bank en de vereniging Flevofood. Meer evenementen zijn mogelijk wanneer de gemeenten in Flevoland gaan 
participeren in het B2B programma. Wij hebben ze hiertoe uitgenodigd. De programmering vindt plaats gedu-
rende de Floriade, op basis van de behoefte van de deelnemende bedrijven. Voor de inhoudelijk invulling van 
het B2B programma zijn de beleidsdoelstellingen van de provincie Flevoland, (Landbouw Meerdere Smaken) 
en de thema’s Floriade 2022 leidend. We merken nu al dat ondernemers positief reageren en hun eigen 
kennis- en innovatieagenda beginnen te koppelen met het (inter-)nationale podium van de Floriade. 
 
Tour de Provence
Binnen het B2B programma worden diverse activiteiten geïnitieerd bestaande uit kennissessies, netwerkbij-
eenkomsten, een Tour de Provence (excursies in de provincie) en matchmaking tussen handelsdelegaties en 
het regionale bedrijfsleven. Daarbij wordt er zoveel mogelijk gebruik gemaakt van het Food Forum als start 
-of eindpunt van het programma. Naast de eigen evenementen nemen we ook alle andere zakelijke evene-
menten van Flevofood, Rabobank, Flevo Campus, Food Forum, paviljoens en de Floriade B.V. op in het B2B 
programma. De event kalender wordt digitaal ontsloten via web en app. Veel ondernemers geven aan dat ze 
graag gebruik maken van de Floriade als podium, maar dat ze de Floriade daarnaast graag benutten als kan 
om zakelijke partners naar hun eigen bedrijf te halen. De excursies zijn een manier om daaraan invulling te 
geven. 
 
Matchen via event app 
Gedurende de Floriade periode en bij voorkeur al een maand eerder wordt een event app ingezet waar alle 
zakelijke evenementen in samenkomen en waar bezoekers en deelnemers elkaar kunnen vinden. Middels de 
app kunnen bedrijven zich aanmelden en bepaalde ‘tags’ koppelen op thema. Hierdoor kan een andere zake-
lijke bezoeker ‘gematcht’ worden aan bedrijven met deze tags.  
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3. Food Forum voor het voedsel   
van morgen

De eerste maanden

Op 4 juni 2021 opende Food Forum officieel haar deuren. Terwijl de laatste hand werd gelegd aan de bijzon-
dere gevel kwamen de eerste gasten al vergaderen en eten in Food Forum. In juli vond de officiële oplevering 
en afronding van de bouw plaats. Een mijlpaal: het provinciale paviljoen is het eerste gerealiseerde gebouw 
op Floriade park. Om Food Forum heen ontwikkelt het Expoterrein nu razendsnel. Wegen en voorzieningen 
werden aangelegd. Vele partijen maakten dankbaar gebruik van de inspirerende omgeving die Food Forum 
vormt; men kan Floriade bezoeken en al een beetje ervaren. Mede daardoor is Food Forum vanaf de opening 
al druk bezocht. Vele gasten hebben we vanaf juni mogen verwelkomen voor vergaderingen, livestreams, 
evenementen en lunches. Het verhaal van Flevoland, dat door de architectuur van het gebouw wordt verteld, 
de duurzame bouw en het goed doordachte menu met een enthousiasmerende en bekende chef-kok vormen 
samen de aantrekkingskracht van Food Forum. Corona-maatregelen werden daarbij steeds in acht genomen; 
in lijn met de regels vanuit de Rijksoverheid en vertaling daarvan door Provincie Flevoland. 

Menu voor de Toekomst

In Food Forum wordt niet uitsluitend gesproken over de toekomst van voedsel; het wordt ook geserveerd. 
Op 12 oktober ontving onze chef-kok Sharon de Miranda het allereerste “Greendish 2050 proof’ certificaat. 
Het toont aan dat Food Forum als eerste horeca gelegenheid in Nederland kookt volgens de richtlijnen van 
het EAT Lancet rapport. Dit rapport zet uiteen hoe de wereldbevolking in 2050 zou moeten eten om gezond te 
blijven zonder de aarde uit te putten. Op het Menu voor de Toekomst, dat met de seizoenen mee wijzigt, staan 
heerlijke gerechten van lokaal geproduceerde ingrediënten. De gerechten worden bereid in de open keuken, 
die uitnodigt mee te kijken hoe gerechten tot stand komen en geïnspireerd te raken door ons Menu voor de 
Toekomst. Aan tafel krijgen bezoekers een menukrant uitgereikt waarin we ook iedere keer een aantal van 
onze Flevolandse leveranciers voorstellen. Het horecapersoneel geeft uitleg over wat de gasten geserveerd 
krijgen. Op een kaart van Flevoland laten we zien waar onze leveranciers vandaan komen en maken we zo de 
korte keten zichtbaar.    

Levend gebouw

De Vereniging van Hoveniers en Groenvoorzieners (VHG) heeft de samenwerking met ons opgezocht om hun 
concept ‘Levend Gebouw’ toe te passen op Food Forum. De tuin, het groen op het dak en het groen in het in-
terieur zijn door leden van de VHG ontworpen en aangelegd en vormt hun  inzending voor Floriade Expo 2022. 
Het groen op het dak is in lijn met het groen in de tuin, en accentueert hierdoor de laag Flevolandse klei die is 
opgetild naar zeeniveau en de eerste etage van Food Forum vormt.

https://www.foodforum.nl/wp-content/uploads/2021/11/Menukrant-Food-Forum_Najaar_2021-website.pdf
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De tuin aan de noordzijde van het pand sluit aan bij de architectuur. De begane grond van Food Forum toon 
het ‘onder zeespiegel beeld’ en hierin is de landschapsarchitect meegegaan. De donkere tegels met plantvak-
ken er tussen vertegenwoordigen de ‘scheuren in de aarde’ zoals dat  te zien is op een drooggevallen zee-
bodem, met daarin de ontluikende dunne zwierige planten. Dit alles is afgestemd met de arboretumrand van 
Food Forum, dat in de letter G van het arboretum zit. De grootste eyecatcher daarin is de Gleditsia. Nu de tuin 
volledig aangeplant is kan deze in het voorjaar uitlopen om prachtig te bloeien tijdens Floriade.  

Oplevering tuin Food Forum
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Expositie Flevoland Food Experience ‘a Sea of Green’

Zelf ontdekken
In april 2021 heeft Kranendonk Experience Company de 
opdracht gekregen om een expositie te ontwikkelen 
en realiseren in Food Forum tijdens Floriade Expo 
2022. Hieruit is de Flevoland Food Experience ‘a Sea 
of Green’ ontwikkeld. De focus wordt gelegd op 
het subthema ‘Feeding the City’. Met als rode draad: 
“Hoe wordt innovatieve landbouw ingezet om voedsel 
te produceren binnen het prachtige uitgestrekte land-
schap van Flevoland?”. De expositie is vooral beleving, 
met zelf ontdekken als leidraad. 

Iedereen welkom
De expositie is ontwikkeld voor de nationale en internationale bezoeker, van jeugd tot ouderen, van burgers 
tot gedreven bestuurders: iedereen is welkom en kan zich vermaken en zich informeren en verwonderen bin-
nen deze expositie. De expositie is in zowel Engels als Nederlands beschikbaar en toegankelijk voor iedereen. 
 
De beleving  
Beleving staat centraal! Dit doen we door te inspireren met prachtige foto’s die je meenemen in het onder-
werp. Met een ‘Virtual Reality’ ballonvlucht over het landschap van Flevoland. Door korte filmpjes te laten zien 
over ons innovatieve voedselsysteem. En met de virtuele online expositie waar men de filmpjes kan terugkij-
ken en extra verdieping kan vinden.  



https://www.youtube.com/watch?v=x8IZ4gvz-Rs
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4. Feeding the city
Floriade Werkt!

Binnen het Floriadethema ‘Growing Green Cities’ wordt door de provincie de nadruk gelegd op ‘Feeding the 
City’. Dit is ook vertaald in het Economisch Programma “Floriade Werkt!”. In dit programma stimuleert de pro-
vincie Flevoland kennisontwikkeling en innovaties met een focus op voeding, gezondheid en welbevinden. Het 
doel van 'Floriade Werkt!' is om de expo in 2022 als hefboom te gebruiken om de Flevolandse kenniseconomie 
structureel te versterken. Dit doen we door het ontwikkelen van een kennis- en innovatieprogramma, proef-
tuinen en challenges.

Kennis- en innovatieprogramma

Voorafgaand aan Floriade Expo 2022 werkt Provincie Flevoland samen met Flevo Campus en diverse part-
ners aan een programmering. Partners kunnen zelf een programmering in Food Forum initiëren, waarbij we 
vanuit de provincie ondersteuning bieden. Zelf initiëren we een programmering met twee hoofdlijnen: Verster-
king Korte Voedselketen Flevoland en Voeding en gezondheid. De twee lijnen in de programmering worden in 
nauwe afstemming met Flevo Campus vormgegeven; we werken samen toe naar slotpresentaties op Floriade 
Expo 2022. Ook organiseren we een reeks bijeenkomsten die inspelen op actuele en verdiepende onderwer-
pen. We spreken met vakgenoten over de uitdagingen voor de toekomst, ná Floriade. De programmering is 
niet vrijblijvend, maar heeft als doel om bij sluiting van Floriade een kennis -en innovatieagenda te hebben 
ontwikkeld, die idealiter de basis vormt voor Europese subsidieaanvragen begin 2023, als de nieuwe Europese 
programmaperiode start. 

Programmeringslijn: Versterking Korte Voedselketen Flevoland
“Regionale voedselsystemen en korte ketens zijn een manier om de transitie naar kringloop-landbouw vorm 
te geven, nieuwe verdienmodellen voor de boer te realiseren, de ontwikkeling van agrarische producten en 
concepten met een hogere toegevoegde waarde te stimuleren en de verbinding tussen boer en burger te 
versterken. Daarnaast zijn de voordelen van regionale voedselsystemen en korte ketens dat de herkomst 
betrouwbaar is, er minder transportkilometers gemaakt worden en het kan beter zijn voor milieu en land-
schap”, zo schreef minister Schouten op 24 november 2021 aan de Tweede Kamer. Zij verwijst daarbij naar de 
nationale samenwerking die tussen de twaalf provincies en LNV ontstaat. Deze partijen komen regelmatig in 
Food Forum bijeen om kennis te delen en te bundelen. Daar is de ambitie geformuleerd om de huidige markt-
omzet van consumptie uit de korte keten (door de WUR geschat op € 2,2 miljard) in 2024 te verdubbelen. In 
haar brief noemt de minister een aantal mooie voorbeelden van korte keten initiatieven die al tot stand zijn 
gekomen, waaronder de Regionale Alliantie Korte Keten Flevoland (Vereniging Flevofood, gemeente Almere, 
Rabobank Almere, Horizon Flevoland, Voedsel Verbindt, Flevo Campus en provincie Flevoland). 

City Deal Gezonde en Duurzame Voedselomgeving ondertekend
Op 16 oktober 2021 hebben 8 gemeenten, de ministeries van LNV, VWS en BZK, het Voedingscentrum, JOGG, 
Taskforce Korte Keten, Platform 31 en Flevo Campus de City Deal Gezonde en Duurzame Voedselomgeving 
ondertekend. Met deze deal zetten ze zich gezamenlijk in voor een gezond en duurzaam voedselaanbod uit 
de regio dat voor iedereen betaalbaar is. De gemeente Almere is één van de weinige gemeenten die al een 
voedselstrategie hebben vastgesteld. 

https://www.tweedekamer.nl/kamerstukken/brieven_regering/detail?id=2021Z21430&did=2021D45707
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(Inter)nationale coalitie gevormd
Het vorengaande maakt duidelijk dat Flevoland zich door samenwerking tussen een aantal partners een plek 
in de voorhoede heeft verworven in de ontwikkeling van korte voedselketen. De Vereniging Flevofood is daar-
bij een belangrijke speler, met inmiddels meer dan 100 Flevolandse ondernemers als lid. Mede hierdoor wordt 
Flevoland ook als een logische partner gezien bij de uitwerking van de volgende stappen, die zich op het 
schaalniveau van de Amsterdamse regio richten. Zie het bericht van 4 november 2021 “Collectief van 400 boe-
ren zet Zuidas op zijn kop”. Korte ketens zijn in heel Europa een actueel thema en dat wordt binnen de Green 
Deal ook ondersteund via de “from farm to fork” strategie. Dit heeft erin geresulteerd dat we in oktober 2021 

al de Horizon aanvraag EU4Advice hebben ingediend, 
met niet alleen Nederlandse partners zoals AMS Institute 
en WUR, maar ook met partners uit 11 andere EU-lan-
den. Indien deze aanvraag wordt gehonoreerd, zullen we 
ons inspannen dat de startbijeenkomst op de Floriade 
plaatsvindt. Maar ook als deze aanvraag niet wordt 
gehonoreerd, hebben we een coalitie zowel nationaal als 
internationaal al gevormd en gezamenlijk geformuleerd 
die de stip op de horizon is waarop wij koersen. 

Interreg FoodChains4Europe
Het Interreg FoodChains4Europe project heeft de fase van kennisuitwisseling afgerond en is in de implemen-
tatiefase beland die inmiddels afgerond is. Iedere deelnemende regio voert een eigen actie plan uit. Alle 
resultaten en ervaringen zijn gepresenteerd tijdens de online slotconferentie en zijn gebundeld in het digitale 
magazine. Ook Flevoland heeft een actieplan vastgesteld. Het stimuleren van het Flevolandse korte keten 
netwerk en de afzet van regionale producten. Zo heeft Floriade BV begin 2020 een intentieverklaring met de 
Vereniging Flevofood getekend voor de promotie van Flevolandse voedselproducten tijdens en in aanloop 
naar de wereldtuinbouwtentoonstelling en deze vereniging is – naast diverse andere regionale leveranciers - 
ook een belangrijke leverancier aan Sharon de Miranda in Food Forum. Flevofood zal ook zelf zichtbaar zijn op 
de Floriade op haar eigen kavels en in de programmering daarvoor ondersteunt de provincie de vereniging. 
De afzetkanalen Flevourbox, Boeren voor Buren en een Rode Kruis initiatief die in samenwerking met Flevo-
food zijn ontwikkelt zijn allemaal tijdens de Corona crisis ontstaan. Gedurende het actie plan, in anderhalf 
jaar tijd, zijn ruim 500.000 kg aan Flevolands voedsel verkocht. In het actieplan is ook het ontwikkelen van 
een ondernemerssupportprogramma opgenomen.

  Bekijk hier het digitale magazine.

https://local2local.nl/blog/collectief-van-400-boeren-zet-zuidas-op-zijn-kop/
https://local2local.nl/blog/collectief-van-400-boeren-zet-zuidas-op-zijn-kop/
https://acquire-publishing.foleon.com/acquire/food-chain/cover/?utm_source=Provincie+Flevoland&utm_campaign=c670272f8a-Final+Conference+FoodChains+deelnemersmail_COPY_01&utm_medium=email&utm_term=0_8ba7fc0b33-c670272f8a-227722725
https://acquire-publishing.foleon.com/acquire/food-chain/cover/?utm_source=Provincie+Flevoland&utm_campaign=c670272f8a-Final+Conference+FoodChains+deelnemersmail_COPY_01&utm_medium=email&utm_term=0_8ba7fc0b33-c670272f8a-227722725
https://www.youtube.com/watch?v=1p5ihF9w5lw


13

Ondernemersprogramma succesvol
Tijdens het Interreg project FoodChains4EU maakten we in de regio Manchester kennis met een trainings- en 
coachingsprogramma voor food ondernemers. Met een Europese subsidie hebben we dit programma samen 
met Horizon Flevoland vertaald naar de Flevolandse situatie. In het 2e kwartaal van 2021 hebben we dit 12 
weken programma in Flevoland voor het eerst, als pilot, aangeboden. 23 ondernemers hebben aan diverse  
workshops deelgenomen, waarvan 4 aan de intensie-
ve 1-op-1 begeleiding. De ondernemers hebben een 
aanvullend verdienmodel ontwikkelt voor de korte 
voedselketen. Op basis van de evaluatie van deze pilot 
wordt nu bekeken hoe we dit ondernemersprogramma 
via Horizon Flevoland een structureel vervolg kunnen 
geven. Bekijk hier de uitleg over het Ondernemers-
programma en het resultaat voor ondernemer Rogier 
Scherpbier. 

Green Deal Catering Overheidslocaties
Om de belangen van de korte voedselketen te onderstrepen, hebben het Rijk en 11 provincies waaronder 
Flevoland de ‘Green Deal Catering Overheidslocaties, Eten uit de Korte Keten’ ondertekend. Dit sluit goed aan 
bij de nieuwe aanbesteding van de cateraar van het provinciehuis in Lelystad, waarbij de samenwerking met 
Vereniging Flevofood zeer wenselijk was.

Actief nà de Floriade
Onze samenwerkingspartners zien Food Forum als een logische plek voor bijeenkomsten, zien in Flevo Cam-
pus een logische kennispartner en willen de Floriade Expo benutten als een evenement waarop zij kennis 
kunnen delen en de samenwerking verder kunnen uitbouwen. Hiermee krijgt de kennis- en innovatieagenda 
voor dit thema al gestalte en ontstaat een samenwerkingsverband dat ook in de jaren ná de Floriade actief 
zal blijven. 

Programmeringslijn: Gezond gedrag en leefomgeving 
Het thema ‘Gezond gedrag en leefomgeving’ draait om de breed gevoelde noodzaak om ons Westerse voe-
dingspatroon te veranderen en om op die manier welvaartsziekten te voorkomen en terug te dringen. Samen 
met directe partners als Aeres, gemeente Almere en Flevo Campus is gekozen voor een focus op 'gezond 
gedrag en leefomgeving’. Binnen de programmeringslijn zijn vier speerpunten geïdentificeerd: Gezonde voed-
selomgeving, Eiwittransitie, Technologie en voedsel, Gastronomie. Aan het programma hebben de afgelopen 
maanden, alles bij elkaar, ongeveer 150 stakeholder deelgenomen. 

Gezonde voedselomgeving
Dit thema is uitgevoerd in samenwerking met de GGD, WEL in Flevoland en met verschillende gemeenten. 
Stedelijke voedselvoorziening is een van de belangrijkste thema’s van onze tijd. Het programma voor gezonde 
voedselomgeving richt zich op gezond eten op scholen, betrekken van jeugd, een leven lang gezond eten en 
gezonde voedselomgeving in wijken. Binnen het programma zijn 3 kleinere bijeenkomsten georganiseerd in 
Food Forum met de kernstakeholders. Provincie Flevoland organiseerde op 12 oktober, in de Dutch Food Week, 
in Food Forum een symposium waarbij de verschillende initiatieven bij elkaar werden gebracht. Aan dit sym-
posium deden ruim 50 deelnemers mee. Gedeputeerde Fackeldey opende dit symposium. “Voor een gezonde 

https://youtu.be/QePIRETqfqQ
https://youtu.be/QePIRETqfqQ
https://youtu.be/QePIRETqfqQ
https://youtu.be/QePIRETqfqQ
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voedselomgeving hebben we iedereen nodig: overheden, scholen, zorginstellingen, ondernemers en burgers. 
Het is dan ook belangrijk om vaak bij elkaar te komen om elkaar te inspireren en kennis te delen”, aldus de 
gedeputeerde. Voor het symposium werkten we samen met GreenDish. Mede door de samenwerking was er 
media-aandacht voor dit event in vakbladen (Misset Horeca, VMT, DuurzaamOndernemen).

Onder regie van Amsterdam UMC hebben we in oktober 2021 een NWA subsidieverzoek ingediend, onder 
de titel “Creating sustainable food environments for and with citizens: Almere as living lab”. Als het verzoek 
gehonoreerd wordt, dan gaan we vier jaar lang met Almere als onderzoeksgebied wetenschappelijk onder-
zoek doen naar hoe een lokaal voedselsysteem ontwikkeld kan worden waarin inwoners zelf keuzes kunnen 
maken om gezond en duurzaam te eten. Dit is een samenwerking tussen Amsterdam UMC, Aeres, VU, TU Delft, 
Voedingscentrum, een aantal ondernemers, Almere, Flevo Campus en provincie Flevoland. 

Eiwittransitie
Provincie Flevoland wil de koplopers in de teelt van eiwitgewassen op weg helpen tot een succesvolle busi-
nesscase voor de teelt van eiwitrijke gewassen in Flevoland. Wij doen dit door de verbinding te versterken 
tussen telers en producenten. Binnen het programma hebben we diverse gesprekken georganiseerd in Food 
Forum met kernstakeholders, Flevolandse Telers, verwerkers en het ministerie van LNV. Op 11 november orga-
niseerde Flevoland met The Protein Cluster een bijeenkomst over plantaardige eiwitten voor 75 deelnemers in 
Food Forum. Verbinding was het centrale thema van de bijeenkomst. Conclusie van de bijeenkomst is dat al-
leen als partijen samenwerken eiwitgewassen in Nederland verbouwd, verwerkt en verkocht kunnen worden. 
Ook in Flevoland ervaren de telers dat teelt van verse soja en veldbonen nog een onvoldoende businesscase 
heeft. Dit zal een belangrijke inbreng zijn in de Green Deal: zonder teelt zijn ook de volgende stappen in de 

Bijeenkomst Connecting the Proteins in Food Forum
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keten kansloos. Het sluiten van de Green Deal Eiwitgewassen tussen overheden en bedrijfsleven is voorzien 
tijdens de Floriade Expo 2022. De Green Deal biedt met steun vanuit de overheid een goede basis voor  
samenwerking. De bijeenkomst in Food Forum, waar vele schakels in de keten samenkwamen, laat zien dat 
veel partijen willen en daarmee is die Green Deal een stap dichterbij gekomen.

Technologie en voedsel
Vooralsnog een klein spoor binnen de programmering, dat we de komende tijd verder willen uitbouwen.  
De komende decennia neemt de digitalisering van de landbouw een grote vlucht. Nieuwe technologie en data 
bieden grote kansen voor boeren en ondernemers. Agri & Food tech is bij uitstek onze kans om tijdens Floria-
de Expo 2022 de kenniseconomie van Flevoland internationaal te demonstreren. Zo gaan we koplopers stimu-
leren en samenwerking aanmoedigen. Op 9 september organiseerden we een stakeholderbijeenkomst voor 12 
kernstakeholders. Uitkomst van deze bijeenkomst is dat er grote kansen liggen voor boeren en tech-bedrijven 
in Flevoland, bijvoorbeeld door data beter te organiseren in de keten, en data van het boerenerf aan te  
bieden als dienst (additioneel inkomen voor de boer). Een vervolg op deze bijeenkomst wordt gepland.

Gastronomie
Sharon de Miranda, bekend tv-kok en chef-kok van Food Forum , is gestart met een online kookshow. In de 
keuken van Food Forum gaat ze in gesprek over het voedsel van morgen en kookt ze met smaakmakers uit  
de Nederlandse voedingswereld de lekkerste gerech-
ten. In de eerste maand is de 1e aflevering 218 keer 
bekeken. Alle opnames die we nu maken worden, in 
de aanloop en tijdens de Floriade steeds opnieuw 
onder de aandacht gebracht om zo het bereik verder 
te vergroten. Daarnaast denken we er over na om hier 
tijdens de Floriade een vervolg aan te geven, bijvoor-
beeld om in beeld te brengen hoe chef-koks uit ande-
re landen die deelnemen aan de Floriade om gaan met 
de uitdagingen van het voedsel van de toekomst. 

De 1e aflevering ging over het Menu voor de Toekomst. Hoe zou het menu voor de toekomst eruit moeten  
zien om zowel gezond als duurzaam te zijn? Te gast waren Drees-Peter van den Bosch, algemeen directeur 
van Hutten Catering en Joris Heijnen, directeur van Greendish. Gastchef Ramon Brugman maakt een  
heerlijke kabeljauw uit Urk klaar met Flevolandse Edamame boontjes en venkel. 

 Bekijk hier Sharon’s Chef Show – Menu voor de Toekomst

https://www.foodforum.nl/sharons-chef-show-aflevering-1/
https://youtu.be/07OyFVp84tw
https://youtu.be/07OyFVp84tw
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Aeres Hogeschool Dronten

Waterman Onions

North Sea Food Holland

BioRomeo

Marfo Witlofkwekerij LOF

Bio Brass

Boerderij van de toekomst

Hoogweg Paprikakwekerijen

Vleesch & Co

Agrico

Fruithal Smits

AlgaSpring

Ik ben boer

Arabic bread

Portretten van Flevolandse ondernemers
Voedsel en Flevoland horen bij elkaar. Aangelegd om een belangrijke rol te spelen in voedselproductie is 
Flevoland nu rijk aan bedrijven die ieder op hun manier een bijdrage leveren aan het voedsel van vandaag en 
morgen. Met een serie van 30 videoportretten onder de naam Future of Food wordt een beeld gegeven van de 
diversiteit in Flevolandse voedselondernemers.

Passie en bevlogenheid
In de serie staat de passie en bevlogenheid van de Flevolandse ondernemer centraal. Wij hebben samenwer-
king gezocht met onderzoeksjournalist Hidde Boersma, Joris Lohman van The Food Hub en regisseur Karsten 
de Vreugd van Sugar Rush. De serie geeft inzicht in de complexiteit van het werk, de wereld waar we in leven, 
de balans tussen hi-tech en ecologie & de mogelijke uitkomsten. De eerste 14 portretten zijn al verschenen. 
De volgende verschijnen eind 2021/begin 2022 en zullen ook tijdens Floriade Expo te zien zijn. 
Meer weten kijk op: www.foodforum.nl/portretten.































https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=lNG_M9lZgh0&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=HYMRbp_3rzY
https://www.youtube.com/watch?v=pTyvRKIkCWY
https://www.youtube.com/watch?v=1HY8ImrIZtI&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=qOlNKhyVlIE
https://www.youtube.com/watch?v=0MPc9xGYEuE
https://www.youtube.com/watch?v=OiDCswnTU1Y&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=kDk1cCjhWRQ&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=_khCle8F_Kk
https://www.youtube.com/watch?v=htL3Uoh00FM
https://www.youtube.com/watch?v=VOoVAE7ZY0o&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=yeGl4TbSFFk&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=jCjGbu8Lhu0
https://www.youtube.com/watch?v=cAP9t4aNxkU
https://www.youtube.com/watch?v=qOlNKhyVlIE
https://www.youtube.com/watch?v=0MPc9xGYEuE
https://www.youtube.com/watch?v=OiDCswnTU1Y&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=kDk1cCjhWRQ&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=_khCle8F_Kk
https://www.youtube.com/watch?v=htL3Uoh00FM
https://www.youtube.com/watch?v=VOoVAE7ZY0o&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=yeGl4TbSFFk&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=jCjGbu8Lhu0
https://www.youtube.com/watch?v=cAP9t4aNxkU
https://www.youtube.com/watch?v=sVvtn5nUxmM&t=3s
https://www.youtube.com/watch?v=lNG_M9lZgh0&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=HYMRbp_3rzY
https://www.youtube.com/watch?v=pTyvRKIkCWY
https://www.youtube.com/watch?v=1HY8ImrIZtI&t=1s
http://www.foodforum.nl/portretten
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Documentaire
Wij werken ook mee aan de documentaire Future of Food. In deze film gaan 'tech-optimist' Hidde Boersma en 
'eco-adept' Joris Lohman op zoek naar verbinding in het gepolariseerde voedseldebat en zoeken zij antwoord  
op de vraag: 'Hoe voeden we 9 miljard mensen in de toekomst?' De film zal een beeld schetsen van de  
dilemma’s en kansen binnen de voedselketen in Nederland en Flevoland en zal een bredere spiegel uitlich-
ten in het kader van export en de internationale markt door ook naar Ghana te gaan. En wordt hiermee een 
link gelegd tussen het 30 portretten project wat sinds 2020 in productie is bij Sugar Rush Film. De film zal 
in première gaan tijdens de Floriade Expo 2022 in Almere. En zal onderdeel zijn van debatavonden over de 
toekomst van het eten in Flevoland en de rest van Nederland. Daarnaast lopen er gesprekken bij de NPO voor 
een landelijke uitzending.

Serie Ondernemers van eigen Zeebodem
Flevoland kent legio ondernemers wiens wortels elders in Nederland liggen, maar hier hun ondernemersha-
ven vonden. In de Talkshow Ondernemers van eigen Zeebodem nemen we de tijd voor de verhalen van voed-
selondernemers die al zeer lang of juist net zijn komen ondernemen. Wat bracht hen naar Flevoland? Welke 
hobbels en overwinningen staan op hun lijst? Wat kunnen collega-ondernemers daarvan leren? In een diepte 
interview vragen we de ondernemer het hemd van het lijf en leren we zowel de mens als het zakelijke brein 
achter de ondernemer kennen. We sluiten altijd af met de vraag: wat heb jij nodig voor een goede toekomst 
van je bedrijf, en kan het kijkerspubliek je helpen?

#1 Familie van Tilburg



 



#2 Lia Smit #3 Fadi Yassin 

#4 Hendrik Kramer #5 Familie Flantua: 15 december 
live vanuit Food Forum

https://youtu.be/0BIQH4uP0gI
https://youtu.be/8tqmBHYRbzc
https://youtu.be/yUaRVdrEVg0
https://www.foodforum.nl/agenda/ondernemers-van-eigen-zeebodem-5-familie-flantua/
https://youtu.be/LDpePhBhJXw
https://youtu.be/0BIQH4uP0gI
https://youtu.be/LDpePhBhJXw
https://youtu.be/8tqmBHYRbzc
https://youtu.be/yUaRVdrEVg0
https://www.foodforum.nl/agenda/ondernemers-van-eigen-zeebodem-5-familie-flantua/
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Communicatieaanpak 
Onze communicatie aanpak is gericht op het bijdragen aan de doelen van het programma. Waarbij de nadruk 
ligt op het tonen van onze innovaties op het gebied van voedsel en de trots op Flevoland. We maken hiervoor 
gebruik van de slogan: Floriade Expo 2022 ons podium voor innovatie.

Innoveren, co-creëren en inspireren
We richten ons hierbij primair op de zakelijke doelgroepen bestaande uit (Flevolandse) ondernemers,  
kennisinstellingen, partners en collega’s. We nodigen hen uit om samen te innoveren en co-creëren in o.a. 
proeftuinen, challenges en co-creatie bijeenkomsten. Secundair richten we ons op de Flevolanders en 
bezoekers van de Floriade. Dit doen we door te inspireren met o.a. de expositie en Sharon’s Chef Show.

Flevoland in de schijnwerpers
Tijdens Floriade ligt de focus op het uitdragen van de innovatiekracht van Flevoland en ons gastheerschap. 
Zes maanden laten we zien wat er in Food Forum, op Floriade en in de regio gebeurt op Floriade thema’s met 
de focus op ‘feeding the city. We zorgen samen met onze partners dat Flevoland volledig in het teken van Flo-
riade staat voor de bezoekers, de regio en de ondernemers van Flevoland. We ontvangen handelsdelegaties, 
geven een vervolg aan Sharon’s Chef Show, organiseren netwerkbijeenkomsten en gaan coalities vormen voor 
de kennis- en innovatieagenda. Daarnaast zetten we reeds bestaande content in van o.a. Ondernemers van 
eigen Zeebodem en de portrettenreeks Future of Food om zo ons podium voor innovatie tijdens Floriade Expo 
2022 stevig op de kaart te zetten.

Niet vrijblijvend
De bijeenkomsten en uitzendingen die we in/vanuit Food Forum doen, maar ook de portretten die we maken, 
doen we niet alleen omdat we daarmee Flevolandse ondernemers een podium geven. We zijn voortdurend op 
zoek naar problemen waar Flevolandse ondernemers mee worstelen, innovaties waaraan zij werken of waar-
van zij dromen, kennis en samenwerkingspartners die ze daarvoor nodig hebben. We willen op deze wijze een 
kennis- en innovatieagenda bouwen waarop we na de Floriade met onze ondernemers en kennisinstellingen 
kunnen voortborduren. De Floriade is een kans om de verbinding te leggen met nationale en internationale 
netwerken. In Europa werkt de Europese Commissie toe naar de uitrol van de Green Deal. Als wij de komende 
maanden succesvol zijn in het vormen van coalities, dan kunnen we vanaf eind 2022 diverse Europese  
subsidieverzoeken indienen. 

Integratie van de rollen binnen het voedselsysteem in de programmalijnen 
Binnen de programmeringslijnen willen we inzoomen op de verschillende actoren in het voedselsysteem en 
welke rol een ieder daarin kan spelen, zoals: Wat is de toekomst van voedsel en wie doet wat daarbinnen, wat 
de rol van de overheid in het voedselsysteem is, hoe zorgen we dat er gedragsverandering is. Hoe maken we 
gebruik van de kennis die er is en hoe weten we dit van elkaar. Doel is bewustwording creëren van elkaars rol.  
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Proeftuinen

De werkwijze om proeftuinen en challenges te ontwikkelen past binnen de opgave ‘Landbouw Meerdere 
Smaken’ van de Omgevingsvisie. Vanuit het Economisch Programma “Floriade Werkt!” focussen we daarbij op 
de proeftuinen ‘Korte Keten’ en ‘Plantaardige Eiwitten’. Maar de gedachte is dat alle proeftuinen in Landbouw 
Meerdere Smaken resultaten opleveren die expowaardig zijn. De voortgang over de proeftuin ‘Korte Keten’ 
staat beschreven bij het kennis- en innovatieprogramma.

Proeftuin: Growing Green Proteins

Invulling motie
Op 20 juni 2018 hebben Provinciale Staten een motie aangenomen (2259167), waarin het college wordt ver-
zocht te zoeken naar mogelijkheden om de productie en consumptie van plantaardige eiwitten in de provincie 
te stimuleren. Aan deze motie wordt sindsdien via het economisch programma “Floriade Werkt!” langs meer-
dere lijnen invulling gegeven.

Kansen en uitdagingen
Met deze proeftuin onderzoekt de provincie de economische kansen én de uitdagingen van de eiwittransi-
tie. Het is een doel van zowel de Europese Unie als Nederland om minder afhankelijk te worden van import. 
We willen ondernemers in de regio verbinden om in de gehele keten ‘van boer tot bord’ innovaties te ont-
wikkelen, kansen te benutten en barrières te slechten. Dat gaat over teelt van gewassen zoals verse soja en 
veldbonen, maar ook om de volgende stappen in de keten: wat kun je van deze grondstoffen maken, welke 
innovaties zijn daarbij denkbaar, hoe organiseer je de logistiek en hoe bereik je de consument? Met meerdere 
pilots en de challenges laten we boeren, verwerkers, tussenhandel, horeca en inwoners van Flevoland in actie 
komen om plantaardige eiwitten op de kaart te zetten. 

Pilots: veldbonen, verse soja en paddenstoelen
Zes Flevolandse telers zijn in maart 2021 voor het tweede jaar op rij gestart met het zaaien (14,8 hectare gang-
baar en 12,2 hectare biologisch) van de FlevoVeldboon. Dit jaar gaan de boeren samen met maaltijdproducent 
De Kroes uit Almere producten ontwikkelen, zoals vegetarische hamburgers en een heerlijke Flevospread. 

Oogst verse soja 2021
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In 2019 startte de proeftuin verse soja (merknaam Dutch Edamame) met 10 Flevolandse telers en 40 hectare. 
In mei 2021 wordt er 17 hectare gezaaid met 5 telers. Dit is een aanzienlijke vermindering. Dit komt o.a. omdat 
de investeringen in tijd en geld groot zijn. De markpotentie is groot, maar niet zonder risico. De focus voor 
de telers ligt nu eerst op de optimalisatie van de teelt en oogst, door rassenonderzoek en gebruik van juiste 
machines. Daarnaast wordt gewerkt aan een realistisch en goed onderbouwde marktbenadering.

De teelt van zowel veldbonen als verse soja is nog een ingewikkelde zoektocht. Niet alleen zijn de telers op 
zoek naar de gewassen die in de Flevolandse bodem een goede opbrengst per hectare hebben èn weinig 
ziektedruk hebben. Maar de boeren zijn ook op zoek naar een fatsoenlijke vergoeding voor hun oogst, die 
ongeveer vergelijkbaar moet zijn met tarwe. Dat lukt niet door alleen binnen Flevoland samen te werken. 
Want boeren in andere provincies (waar bv. ook bruine bonen, lupine en quinoa wordt verbouwd) lopen tegen 
dezelfde problemen op. Daarom brengen we nu in de Green Deal Eiwitgewassen in dat er voorlopig een transi-
tievergoeding nodig is die het boeren mogelijk maakt om van de beoogde eiwittransitie een succes te maken. 
De transitie is niet mogelijk zonder dat de boer een eerlijke prijs voor zijn inspanningen krijgt. In Food Forum 
is zichtbaar dat gerechten op de menukaart dan iets duurder worden. In de zakelijke markt die Food Forum op 
dit moment bedient, wordt dat vrijwel nooit als obstakel ervaren. 

In 2019 is het gelukt om paddenstoelen te telen op 100% Flevolandse reststromen. Door in Flevoland te expe-
rimenteren en (lokale) markten te verkennen, willen we de telers afzetperspectief bieden. De paddenstoelen 
zijn uiteraard te proeven in het Menu van de Toekomst in Food Forum.

Challenges

Binnen het programma ‘Floriade Werkt!’ organiseren we drie challenges. Alle challenges richten zich op een 
lokaal, gezond en duurzaam voedselsysteem. De resultaten van de challenges moeten te zien en te proeven 
zijn in ons paviljoen, tijdens de Floriade Expo 2022.

Challenge: Bodem, voedselketen en gezondheid
In 2017 en 2019 hebben we de eerste twee challenges georganiseerd. In 2017 zijn we gestart met de challenge 
‘Bodem, voedselketen en gezondheid’ waarin we MKB, startende ondernemers en kennisinstellingen hebben 
uitgedaagd om met vernieuwende ideeën te komen over de toekomst van ons voedsel. De winnaars bestaan-
de uit: Instral BV samen met C-Force Agri, Multi Tool Trac en PeelPioneers kregen een geldbedrag van 25.000 
euro en begeleiding op maat om hun innovatie te realiseren. Bovendien krijgen ze de kans hun innovatie te 
tonen op het internationale podium van Floriade 2022 in Almere.
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Challenge: Eet als een pionier!
In 2019 was de tweede challenge ‘Eet als een pionier!’ een invulling van de door PS aangenomen motie over 
plantaardige eiwitten. Flevolandse koks en aspirant-koks werden uitgedaagd een gerecht op de menukaart 
te zetten dat voor 80% bestond uit groente, fruit, noten, zaden en paddenstoelen. Na de ‘restaurantweken’ 
werden de koks met de 8 beste pioniersgerechten uitgenodigd voor de finale van de challenge. Hier streden 
de koks in een Masterchef-achtige setting om de titel 100% pionier. Eva Maurits van Eva’s keukentuin wist met 
haar gerecht de jury te overtuigen en mag zich dé pionier van Flevoland noemen. Samen met Eva wordt geke-
ken hoe zij op de Floriade haar winnende gerecht op de kaart kan zetten.

Supermarkt challenge 
De derde challenge richt zich op meer Flevolandse producten en meer plantaardige producten in de Fle-
volandse supermarkten. Deze challenge, die wij in samenwerking uitvoeren met de bedrijven van de Green 
Proteïn Alliance en de gemeente Almere, is uitgesteld naar 2022, omdat de supermarkten i.v.m. corona in 2021 
begrijpelijkerwijs andere prioriteiten hadden. 

Masterclass Eet als een pionier! met ROC leerlingen)
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5. Bruggencampus, de praktijk - 
omgeving voor innovatieve en  
circulaire bruggen

Onthulling Beverbrug en Rondje Weerwater, 

een totale besparing van 57,7 ton C02.

Vervagingsopgave 40.000 bruggen

We richten ons niet alleen op voeding. De inrichting van het Floriadeterrein was een mooie kans om uit te 
proberen hoe ver je kunt komen als je circulaire economie met bruggenbouw verbindt. Een uiterst urgent 
thema, als in ogenschouw wordt genomen dat de komende decennia in Nederland zo’n 40.000 bruggen en 
viaducten vervangen moeten worden(circa 2.000 in Flevoland). Een investering die geraamd wordt op € 60-80 
miljard. We richten ons niet alleen op de bouw van enkele bruggen, maar hebben ook een kenniscampus 
opgericht, de Bruggencampus, om kennis te borgen en te delen. 

Onthulling Beverbrug en Rondje Weerwaterbrug

Op 29 oktober 2021 zijn de Beverbrug en rondje Weerwaterbrug onthuld door wethouder Hoek en gedepu-
teerde Appelman in aanwezigheid van zo’n 70 vakmensen. De onthulling werd voorafgegaan door de exposi-
tie ‘Viva la Via’ waar 25 innovatieve oplossingen werden gepresenteerd die bij de SBIR (Smalle Business and 
Innovation Research) circulaire viaducten van Rijkswaterstaat zijn aangedragen. 

https://bruggencampus.nl/de-cementloze-molen-in-flevoland-draait/
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Bouw vernieuwende bruggen 

In augustus 2020 is de Bruggencampus samen met Reimert Bouw en Infrastructuur gestart met de bouw van 
twee vernieuwende bruggen op het Floriadeterrein. De bruggen zijn ontworpen door René van Zuuk Architek-
ten uit Almere. Voor de bouw van de bruggen wordt gebruik gemaakt van materiaal uit grondstoffen gepro-
duceerd van Almeerse reststromen. De reststromen krijgen zo een tweede leven waardoor een bijdrage wordt 
geleverd aan CO2-reductie en circulaire economie. Bijkomend voordeel van de ‘eigen’ materialen en grondstof-
fen in deze huidige tijd is de onafhankelijkheid. Eventuele vertraging door import van grondstoffen en materi-
alen is nu niet meer aan de orde. Het Almeerse bedrijf Reimert kwam als beste uit de aanbesteding. 

De Rondje Weerwaterbrug 
Rondje Weerwater is een fiets-voetbrug. De brug wordt onder meer gemaakt van cementloos beton (ook wel 
geopolymeerbeton genoemd) waarin tevens stedelijke reststromen, vanuit de recycle-perrons, stadsreiniging 
en het openbare gebied van Almere worden verwerkt. Om deze reden heeft de brug de toepasselijke bijnaam 
‘Puin’ gekregen. Door het gebruik van dit cementloos en circulair beton in plaats van regulier beton wordt 52 
procent van de CO2-uitstoot gereduceerd ten opzichte van regulier beton met cement. In het beton zijn ge-
recyclede toeslagmaterialen (zand en granulaat) gebruikt. Het cementloze en circulaire beton wordt gemaakt 
door de Theo Pouw groep in samenwerking met recyclingmaatschappij Cirwinn in Almere. Wat betekent dat 
zowel de brug wordt gemaakt van Almeers puin, door een Almeerse aannemer en Almeerse architect op Al-
meerse grond. De Rondje Weerwaterbrug is op 29 oktober 2021 onthuld.

Brug Rondje Weerwater
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De Beverbrug
De Beverbrug is een verkeersbrug voor de zwaarste verkeersklasse, met een slinger in verband met de aanwe-
zige bever in zijn beverburcht in het water van het Floriadeterrein. De brug is volledig herbruikbaar en gemaakt 
van onderhoudsvrij en cementloos beton. Daarnaast wordt de brug ook wel de ’Spons’ genoemd omdat de brug 
water, CO2 en fijnstof opneemt. Dit wordt gedaan door het plaatsen van een grote groenstrook. De plantenbak-
ken nemen CO2 en fijnstof op en het water wordt opgevangen. De Beverbrug is 29 oktober 2021 onthuld.

Tweede leven bruggen
Een ander initiatief van de samenwerkende partijen binnen de Bruggencampus is hergebruik en toepassing 
van bestaande elementen van ‘afgedankte’ bestaande bruggen. Bruggen en onderdelen die oorspronkelijk 
niet bedoeld waren om te worden hergebruikt, krijgen nu een tweede leven. Voorbeeld: onderdelen van een 
fiets- en voetgangersbrug van de A27 van Dura Vermeer, worden hergebruikt in een brug op het Floriadeter-
rein. Uitdagingen hierbij zijn certificering/kwaliteit van hergebruikt materiaal en evenwicht tussen kosten/ba-
ten ten opzichte van reguliere bouw. Optimaal hergebruik van de kwalitatieve brugonderdelen is het streven. 
Naast hergebruik op het Floriadeterrein, worden daarom ook de mogelijkheden in Flevoland verkend. De 
Tweede leven brug van Dura Vermeer is op 27 september opgeleverd.

Circulaire bruggen
Bruggencampus Flevoland-Floriade onderzoekt samen met partners naar verschillende manieren om circulai-
re bruggen te bouwen. Voorbeeld is een biobased brug van de Technische Universiteit Eindhoven. Als onder-
deel van het Interregproject Smart Circulair Bridge, wordt een biocomposiet brug gerealiseerd op het Floria-
deterrein. Met behulp van sensoren wordt onderzoek gedaan naar (nog onbekende) gedragingen van de brug, 
om zo de veiligheid te garanderen en het gebruik van biocomposiet verder te ontwikkelen. Door deelname 
aan dit Interreg project krijgen we niet alleen een biocomposietbrug, maar worden we ook onderdeel van een 
internationaal kennisnetwerk van technische universiteiten en bedrijven. Onze kosten (€ 150.000) worden uit 
de provinciale cofinanciering Floriade betaald. 

Tweede leven brug
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Bruggencampus Flevoland-Floriade
De Bruggencampus is een praktijkgerichte leeromgeving met interactie tussen opdrachtgevers, opdracht-
nemers, toeleveranciers maar ook onderwijs en wetenschap. In dat kader wordt tot en met de Floriade  
zodanig geprogrammeerd dat de doelgroep stap voor stap leert werken met nieuwe vormen van samen-
werking, ontwerp en materialen. Ook wordt in dat kader invulling gegeven aan een online praktijkomgeving, 
bestaande uit filmpjes uit de praktijk, waarin uitleg wordt gegeven over de innovaties in de constructies, 
hergebruik en de bouw.

Bruggencampus.nl en de LinkedInpagina van de Bruggencampus zijn operationeel. De Bruggencampus heeft 
op LinkedIn 305 volgers (56 meer sinds de vorige rapportage) die vrijwel wekelijks berichten ontvangen van 
nieuws en activiteiten van de Bruggencampus. Dit is primair een netwerk van experts. 

Gemeenschappelijke Data Omgeving
Cruciaal in het ontwikkelen van tools voor samenwerking en reductie van kosten is de Gemeenschappelijke 
Data Omgeving (GDO). Het doel is efficiëntie in de bouwlogistiek en uitwisseling van kennis over ontwerpen, 
materiaalgebruik, beheer, onderhoud etc. Bij het inrichten van de GDO zijn we in eerste instantie begonnen 
met het inbouwen van de twee vernieuwende bruggen in de digitale omgeving. Echter om de faalkosten in 
de bouw aanzienlijk te kunnen verminderen, is het juist optimaal om de gehele bouwlogistiek op het Floria-
depark in kaart te brengen. Een innovatie die nu ook omarmd wordt door andere partijen. Binnenkort gaan 
we het GDO daarom verder uitbreiden, zodat de gehele bouwlogistiek straks in één opslag de raakvlakken en 
oplossingen weergeeft.  

Kennis- en innovatieprogramma

De Bruggencampus is reeds gestart met een programmering die bestaat uit activiteiten, die opgedane kennis 
uit de praktijk inzichtelijk maken en overdragen. Het gaat dan om kennis op het gebied van: de vernieuwende 
bruggen van de Bruggencampus, de Tweede Leven brug en de Smart Circulair Bridge op het Floriadepark.  
Het GDO speelt hierin een belangrijke rol. 

Toepassen en verbinden
De programmering wordt naar de Floriade 2022 toe uitgebreid, door het breder aanhaken van partijen die 
werken aan de bouw van bruggen in Nederland en de nationale vervangingsopgave. Samenwerking en inbreng 
door opdrachtgevers, opdrachtnemers en onderwijs- en kennisinstellingen vormen daarbij het uitgangspunt. 
Met deze samenwerkingen wil de Bruggencampus de kennisontwikkeling door de Bruggencampus breder 
toepasbaar maken en verbinden aan andere praktijkgerichte initiatieven voor een circulaire economie in 
Flevoland.  

Bruggencampus colleges
Als onderdeel van haar programmering organiseerde de Bruggencampus in 2020/2021 een reeks Bruggencol-
leges. Onder leiding van Lucas de Man nemen experts de praktijk onder handen over Tweede leven bruggen, 
GDO, LCA/MKI en nieuwe biobased materialen. Klik hier om de colleges terug te kijken.

Landelijke WOW-dag 
Tijdens de landelijke WOW -dag (weg ontmoet water) op 5 november 2021 heeft de Bruggencampus een pre-
sentatie gehouden ‘Circulaire stappen zetten in de regio’. Daarbij lag de nadruk op de realisatie van de brug-
gen door een andere manier van samenwerken en de toepassing van de Gemeenschappelijke Data Omgeving.

https://bruggencampus.nl
https://www.linkedin.com/company/de-bruggencampus
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Kansen voor West: Opschalen cementloos en circulair beton
Samen met projectpartners Reimert Bouw en Infra BV, Theo Pouw BV en Cirwinn BV werkt de Bruggencampus 
aan het Kansen voor West project ‘Opschalen cementloos en circulair beton’. De projectpartners willen de 
realisatie van Beverbrug en de Rondje Weerwaterbrug op de Floriade 2022 inzetten om het in de twee bruggen 
gebruikte CC-beton in de markt geaccepteerd te krijgen en de toepassing op te schalen.

Bruggencampus, Floriade Expo 2022 en legacy
Tijdens de Floriade organiseert de Bruggencampus een congres voor de bruggenwereld. Het congres biedt 
de kans om de opgedane kennis nog breder te delen en Flevoland te positioneren als een leider in circulaire 
bruggenbouw en innovatie. De nog nader uit te werken samenwerking met  partijen om kennisontwikkeling in 
(bruggen)bouw en praktijkgerichte circulaire economie verder in Flevoland te ontwikkelen kan tijdens de  
Floriade verder worden benut en uitgewerkt. Het is de ambitie om ook internationale partijen uit te nodigen 
voor het congres, bij voorkeur uit landen die ook deelnemen aan de Floriade. Het congres zal bestaan uit 
meerdere evenementen verspreid over de duur van de Floriade.
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6. Flevo Campus
Studenten van start

De Flevo Campus bestaat nu ook fysiek. In juni is paviljoen Food Forum geopend, in september startten de 
studenten in de nieuwbouw van Aeres Hogeschool Almere en op dit moment wordt de laatste hand gelegd 
aan The Village, de plek voor voedsel start-ups. Vanaf 2022 gaat de Flevo Campus als zelfstandige stichting 
verder, met Lenno Munnikes als directeur. De stichting is zo vorm gegeven dat geen sprake is van een verbon-
den partij voor de provincie Flevoland. Wel heeft de provincie samen met de gemeente Almere invloed op de 
activiteiten van de Flevo Campus via de jaarlijkse subsidiebeschikking, want er blijft conform het vastgestelde 
Meerjarenprogramma financiële betrokkenheid vanuit het Fonds Verstedelijking Almere.  

Ontwikkeling organisatie
Flevo Campus ontwikkelt zich tot een volwassen organisatie met de focus op:
• Uitbreiding en versterking van hoogwaardige groene kennisfuncties
• Versterken van de lokale en regionale economie door kennistoepassing
• Vestigen van een (internationale) reputatie op stedelijke voedselvoorziening
• Toewerken naar een duurzaam voedselsysteem in stad en regio.

Op 4 juni was de opening van Food Forum en in 
september startte de studenten in het nieuwe 
gebouw van Aeres Hogeschool Almere. Binnenkort 
wordt The Village opgeleverd. Er wordt onderzocht 
hoe nieuwe functies zoals als een Gastronomy  
College en Low Food Lab ook een plek kunnen 
krijgen bij de doorontwikkeling van de campus. 
Met de gemeente Almere wordt verkend of hiervoor 
extra kavels gereserveerd kunnen worden.

Kennis- en innovatieprogramma

De kennisinstellingen binnen Flevo Campus hebben 
in 2021 grote stappen gezet in de ontwikkeling van 
topkennis over stedelijke voedselvoorziening.  
In september 2021 startte de nieuwe éénjarige 
Engelstalige masteropleiding, Food Systems Inno-
vation, waarin de transitie naar een duurzamer en 
gezonder voedselsysteem centraal staat. Dit is de 
eerste MSc opleiding in de stad Almere. De komende 
periode wordt het plan voor het ontwikkelen van 
een unieke gastronomie opleiding op HBO-niveau 
verder uit gewerkt. Het doel is dat die opleiding 
medio jaren ’20 aangeboden kan worden. Aeres Hogeschool
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De Village – de plek voor start-ups 
In de Village kunnen de meest veelbelovende projecten van de studenten van Aeres Hogeschool, uit de denk-
tanks en andere voedsel start-ups een vliegende start maken door samen te werken met alle faciliteiten in 
de buurt. Dit jaar is gestart met het Village Food Pioniers Program. Elk half jaar vestigt zich een nieuwe groep 
voedsel veranderaars in de Village. De eerste generatie van 11 ‘bewoners’ heeft zich vanaf maart 2021 virtueel 
gevestigd in de Village. De Village is naast een ontwikkelplaats ook dé plek voor voedselonderwijs binnen 
Nederland en Europa. Iedereen die op zoek is naar onderzoek en innovaties op het gebied van stedelijke 
vraagstukken of materiaal voor voedselonderwijs in een veranderende wereld kan de online en offline  
kennisbank bezoeken.

Kennishub 
Onderdeel van de Kennishub zijn ook de relaties die worden gelegd tussen onderzoek en bedrijfsleven.  
Zo worden vouchers beschikbaar gesteld aan ondernemers voor het oplossen van voedsel gerelateerde  
kennisvragen die cruciaal zijn voor de bedrijfsontwikkeling. De aanvragen hiervoor zijn groter dan het  
beschikbare budget. Het afgelopen jaar is bijvoorbeeld onderzoek gedaan naar aquacultuur, naar houdbaar-
heid en afzet van sopropo en naar wijngaarden in Flevoland en de mogelijkheid om een Flevolandse  
Beschermde Oorsprong Benaming te krijgen.

Verbinding, kennis en bekendheid 
Flevo Campus organiseert daarnaast een scala aan projecten, activiteiten en evenementen om verbindingen 
te leggen, kennis uit te wisselen en naamsbekendheid op te bouwen. Van films en documentaires tot ‘meet 
ups’ waarin actuele vraagstukken worden bediscussieerd. Meer weten? Kijk op de website flevocampus.nl
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7. Cofinanciering €10 miljoen
Inzet provinciale cofinanciering

Provincie Flevoland heeft 10 miljoen euro voor provinciale cofinanciering aan de Floriade beschikbaar gesteld. 
Daarbij hebben Provinciale Staten van Flevoland kaders vastgesteld die in acht moeten worden genomen. 
Die kaders gaan onder meer over het invulling geven aan gastheerschap, het aanjagen van innovaties en de 
Flevolandse kenniseconomie en over het onderschrijven van de thema’s van de Floriade.  

Fonds Verstedelijking Almere
De afgelopen jaren is via de Jaarprogramma’s van het Fonds Verstedelijking Almere al invulling gegeven aan 
het grootste deel van deze € 10 mln, met name het economisch programma Floriade Werkt!, de circulaire 
bruggen en de Bruggencampus, de Floriade Dialogues en een budget om subsidiekansen uit te werken.  
Na een lange aanloop gaat het nu snel met de besteding van de middelen. Zo zijn de twee circulaire bruggen 
inmiddels opgeleverd. We hebben afspraken gemaakt met de gemeente Almere, Floriade BV en een aantal 
andere partners waarin het volledige bedrag van € 10,0 mln is toebedeeld aan projecten. De komende weken 
moet duidelijk worden of alle projecten gerealiseerd kunnen worden. 

Focus op 5 thema’s
In het Jaarprogramma 2020 Fonds Verstedelijking Almere zijn vijf thema’s benoemd waar de inzet van het res-
terende budget op wordt gefocust. Het gaat om de thema’s Culturele Programmering    (€ 1,0 mln), Attracties 
(€ 0,5 mln), Congressen (€ 0,2 mln), Floriade in de Regio (€0,75 mln) en Duurzaamheid (€ 1,0 mln). Waar de ge-
meente Almere onze cofinanciering graag volledig aan de business case van de Floriade had verbonden, heeft 
de provincie vanuit de eigen kaders soms andere keuzes gemaakt. Zoals beschreven in hoofdstuk 2 hebben 
wij een opdracht gegeven aan Horizon Flevoland om samen met de Flevolandse gemeenten en ondernemers 
een B2B uit te werken en hebben we een opdracht gegeven aan Visit Flevoland om eveneens samen met de 
Flevolandse gemeenten en recreatieondernemers een programma uit te werken waarin Floriade bezoekers 
worden verleid om naast de Floriade ook de provincie Flevoland te bezoeken. Dit zijn twee voorbeelden van 
activiteiten die voor ons cruciaal zijn om de Floriade tot een succes voor de hele regio te maken, maar die 
niet in de business case van de gemeente Almere en de BV Floriade voor komen. 

Culturele programmering
De Floriade Almere 2022 B.V. heeft een aansprekende culturele programmering ontwikkeld voor de periode 
van het evenement, met een grote inbreng vanuit Flevolandse professionele en amateur gezelschappen. 
Er zal elke dag iets te beleven zijn. Het gaat niet alleen om entertainment en kunst, maar ook om educatieve 
programma’s die zich specifiek op kinderen richten. De ambitie is geformuleerd om 64.000 basisscholieren  
op de Floriade te ontvangen en eveneens 64.000 middelbare scholieren. Het kunstpaviljoen wordt niet 
gecofinancierd uit de € 10,0 mln. 
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Attracties
Binnen het thema Attracties helpen we onder meer mee om op het eiland Utopia een aantal projecten rond-
om agroforestry mogelijk te maken. Hier zullen we ook laten zien hoe mooi Flevoland buiten het Floriade-
terrein is, door voorbeelden te laten zien van nieuwe natuur in Flevoland, zoals Nationaal Park NieuwLand.  
Ook zijn er Flevolandse organisaties, zoals de Almeerse Wolunie, die zichzelf op de Floriade willen laten zien. 
Dit wordt mede door de provincie Flevoland mogelijk gemaakt. 

Samen met een paar tuinontwerpers van naam en faam en jonge talenten is het Instagrammable Flower Arts 
Project tot stand gekomen. Op de Floriade ontwerpen zij plekken die uitnodigen om selfies te maken. Dit pro-
ject kan na de Floriade onderdeel van de woonwijk blijven.  

Impressie Instagrammable Flower Arts Project

Instagrammable Flower Arts Project op Floriade park
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In de vorige voortgangsrapportage hebben we gemeld dat we voornemens waren om bij te dragen aan een 
door New Horizon te realiseren volledig circulair paviljoen. Niet alleen omdat dit paviljoen aansluit bij de 
provinciale ambities op het gebied van circulaire economie, maar ook omdat het voornemen was om dit  
paviljoen tot 10 jaar ná de Floriade door het bedrijfsleven gebruikt zou worden als expertisecentrum.  
Op de geplande locatie bleek het paviljoen echter niet inpasbaar in het bestemmingsplan en daarom wordt 
nu verkend of de ambitie op een andere plek op de Floriade gerealiseerd kan worden. Wij zullen een  
eventuele bijdrage van de provincie opnieuw langs de meetlat van de geformuleerde ambities leggen. 

We hadden binnen het thema Attracties een budget gereserveerd voor de previews van de Floriade, in com-
binatie met het gebruik van Food Forum. We hebben dit budget onder meer ingezet om zowel de opening als 
de sluiting van de landelijke Dutch Food Week naar Almere en het Floriadeterrein te halen. Daarnaast zal dit 
budget worden ingezet om begin 2022 samen met de BV Floriade twee ruimtes in Food Forum in te richten 
als VIP-ruimtes, waar alle protocollaire ontvangsten zullen plaatsvinden, te beginnen met de opening van de 
Floriade door onze koning.

Congressen 
We slagen er goed in om landelijke bijeenkomsten zoals de Natuurtop, de Toerismetop en het Schone Lucht 
Akkoord in 2022 naar Flevoland te halen. We spannen ons ook de komende maanden nog in om meer van dit 
soort congressen naar Flevoland te halen. We willen niet dat de kosten van een kaartje daarbij als belemme-
ring worden gezien. Daarom hebben we met de BV Floriade afgesproken dat een deel van het voor congressen 
gereserveerde bedrag (€ 0,2 mln) ingezet wordt om de congresgangers een kaartje voor het terrein te geven. 

Duurzaamheid
Al in het Jaarprogramma 2020 van het Fonds Verstedelijking Almere hebben we benoemd dat we € 1,0 mln 
reserveren als bijdrage aan duurzaamheid. Op basis van een met de gemeente Almere en de BV opgestelde 
groslijst, zijn we gaan ‘indikken’ naar een lijst die op dit moment nog uit drie onderwerpen bestaat:
1. het thema Sustainable Development Goals (SDG’s). Onder dit thema werken we aan drie activiteiten: 

a. samen met Aeres hogeschool werken we een programma met studenten uit waarin ons een spiegel 
wordt voorgehouden wat we met SDG’s doen en zouden kunnen doen; 

b. zowel in november 2021 als tijdens de Floriade in 2022 zijn we medeorganisator van de Youth Future 
Conference, waar jongeren aan de hand van SDG’s hun eigen duurzaamheidsambities uitwerken; 

c. we werken mee aan een internationale conferentie over de SDG’s over water, voedsel en energie in mei 
2022 op de Floriade, met werksessies in Food Forum. Als voorloper daarop organiseren we op 20/21 
februari 2022 op de worldexpo in Dubai ook een Floriade Dialogue over dezelfde SDG’s. Dit stelt ons in 
staat de beide expo’s met elkaar te verbinden en het estafettestokje van Dubai over te nemen. 

2. Cofinanciering aan een Europees Interreg project met als lead partner TU Eindhoven dat resulteert in een 
biocomposietbrug die op het Floriade terrein wordt gerealiseerd. Dit is een aanvulling op de Bouwcampus; 

3. Innovaties in digitalisering en slimme digitale infrastructuur die ná de Floriade opschaalbaar zijn. Het slim 
gebruiken van data is randvoorwaardelijk voor de uitvoering van de Floriade om invulling te kunnen geven 
aan het Growing Green Cities ambitie. Bijvoorbeeld door het implementeren van een innovatief sensor-
netwerk waarmee geluid en luchtkwaliteit rondom de Floriade wordt gemeten. Door vervolgens deze te 
combineren met data van energieverbruik, afval en verkeer, ontstaat het vermogen om de belangrijkste 
processen (verkeer- en crowd management, logistiek etc.) van de Floriade 2022 in samenhang, datagedre-
ven aan te sturen. Zo kunnen we daardoor de uitstoot van stikstofoxide beperken, de depositie meten en 
visueel de concentratie inzichtelijk te maken. Andere use cases die geïdentificeerd zijn om de Floriade Expo 
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2022 als een Smart Event in te richten om als blauwdruk voor zowel de stad van de toekomst als effectief 
en slim evenement neerzetten zijn:
• Mobiliteit – Datagedreven (smart en deel) mobiliteit om de volledige klantreis te optimaliseren.
• Leefomgeving – meting van lucht, licht, geluid in relatie tot A6, green mobility, events etc.
• Facilitair management – metingen ter bevordering van de klantbeleving. Bezetting toiletunits, vulgraad 

prullenbakken, waterniveau planten en bomen etc.
• Veiligheid – Tellen bezoekersstromen, tellen bus bezetting, veiligheidssensoren, inbraak, brand, camera-

bewaking.

De belangrijkste enabler van digitalisering en het 
explosief toegenomen gebruik van data is digitale 
connectiviteit. Het is daarom randvoorwaardelijk dat er 
een basisinfrastructuur1 voor digitale connectiviteit in 
de wijk Hortus wort gerealiseerd die het mogelijk maakt 
om een krachtig digitaal component aan de exploitatie-
mogelijkheden van de Floriade toe te voegen. Gekop-
peld aan de aanstaande uitrol van 5G kan de Floriade 
Expo 2022 tevens fungeren als een digitaal platform die 
als aanjager fungeert voor de ontwikkeling van innova-
tieve projecten met het Rijk, provincie, MRA, kennisin-
stellingen en (Almeerse) bedrijvenleven.

Binnen het thema Duurzaamheid is met deze drie onderwerpen nog niet het volledig gereserveerde bedrag 
van € 1,0 mln belegd. Er was een budget van € 0,3 mln gereserveerd voor een innovatief afvalinzamelings- en 
verwerkingssysteem, dat ná de Floriade opgeschaald zou kunnen worden. Maar de BV Floriade zet in plaats 
daarvan nu in op het maximaal voorkómen van het ontstaan van afval. We zijn in overleg met de BV Floriade 
en de gemeente Almere over aanvullende ambities, maar die leggen we wel steeds langs onze eigen kaders.

Afronding bouwdossier
In juni 2021 heeft Food Forum haar deuren geopend en in juli is het pand door bouwer Strukton Worksphere 
formeel opgeleverd. Dat heeft nog wel wat voeten in aarde gehad. Volgens de planning zou het pand oorspron-
kelijk in december 2020 opgeleverd worden. Door een aantal meerwerken, deels onvoorzien en deels op ons 
verzoek, kon die planning niet gehaald worden. Daarna hadden we de pech dat er tot medio april 2020 sprake 
was van nachtvorst. Onze lemen buitengevel kon niet gerealiseerd worden zo lang er sprake was van (kans 
op) nachtvorst. In de tweede helft van april is gestart met de realisatie van de buitengevel en daarna kon de 
oplevering vrij snel plaatsvinden. Maar al met al heeft de oplevering van het pand 26 weken vertraging opgelo-
pen. We hebben gedurende de zomer intensief met Strukton gesproken voor wiens rekening de meerwerken en 
vertragingsschade moest komen. Uiteindelijk zijn we tot een schikking gekomen, waarbij de kosten grosso modo 
zijn gedeeld. Daarnaast kregen we te maken met een aantal extra kosten die niet in de opdracht aan Strukton 
zaten. Gedurende de bouw en inrichting van Food Forum is naast de batch 2 meerwerken en de schikking van de 
vertragingskosten een overschrijding op het bouwkrediet ontstaan. De oorzaken hiervan zijn:
• Het voornemen was om de keuken drie jaar te leasen en daarmee ten laste te brengen van de exploitatie-

begroting. Uit een openbare aanbesteding bleek echter dat koop aanzienlijk voordeliger was. Daarmee 
verschoven deze kosten van ruim € 100.000 naar het bouwbudget;

• De aansluiting op de NUTS voorzieningen zat niet in de opdracht aan Strukton. De kosten werden aanzien-
lijk hoger dan gepland. Door de combinatie van keuken en warmtepomp bleek op een laat moment dat  

Youth Future Conference 

https://www.youtube.com/watch?v=syN1SQR2TCo
http://www.youtube.com/watch?v=syN1SQR2TCo
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we op ons terrein een eigen trafo moesten plaatsen. Na het schrappen van de daktuin hebben we zon-
nepanelen op het dak laten installeren. Op een laat moment eiste de gemeente Almere dat wij in de tuin 
aanvullende infiltratiekratten moesten plaatsen om regenwater op te vangen;

• In de opdracht aan Strukton zaten plantenbakken in het pand en op het dak, maar wij waren ontevreden 
over de wijze waarop Strukton dit invulde. In gezamenlijk overleg is besloten om de plantenbakken uit 
de opdracht te halen (minderwerk). We hebben zelf een oplossing uitgewerkt, die duurzamer is maar wel 
duurder.

De combinatie van meerwerk, schikking van de vertragingskosten en een aantal onvoorziene kosten buiten het 
bouwbudget van Strukton leidt tot en overschrijding van het krediet van circa € 738.500. Vanuit het Fonds Verste-
delijking Almere is een bijdrage beschikbaar van € 250.000, als onderdeel van de eerder genoemde € 10 miljoen, 
waardoor de netto overschrijding € 488.500 is.
Wij verwachten gedurende en na afloop van de Floriade dat mogelijk budget zal vrijvallen als onderuitputting 
binnen de provinciale cofinanciering van € 10,0 miljoen, waardoor de bijdrage aan de bouw vanuit het fonds 
verhoogd zou kunnen worden. Daarnaast hebben wij in het eerste halve jaar van openstelling van Food Forum, 
ondanks beperkingen door corona maatregelen, een beter dan geprognotiseerd exploitatieresultaat behaald.  
Als gevolg van de hogere bouwkosten stijgen de begrote kapitaallasten (afschrijving) van € 100.000 naar 
€ 116.149 per jaar. Binnen de huidige exploitatiebegroting (2021 tot en met 2023) is daar nog ruimte voor.
Doordat pas de afgelopen maanden de omvang van de meerwerken en de schikking bekend is geworden, is er 
geen verhoging van het krediet gevraagd aan Provinciale Staten. Daarom is er een mededeling opgesteld aan 
PS en zal de overschrijding in de programmarekening over 2021 worden toegelicht.

Nadere regel

Om ons paviljoen Food Forum te vullen met ondernemersactiviteiten, hebben we enkele jaren geleden binnen 
het programma ‘Floriade Werkt!’ al € 1,0 mln gereserveerd. In afwachting van de opening van Food Forum werd 
op dit budget nog geen beroep gedaan. De afgelopen periode hebben we dit budget herijkt op basis van de 
actuele inzichten om Food Forum optimaal in te zetten voor ondernemersactiviteiten. 

Flevolandse expositie
In Food Forum komt tijdens de Floriade een expositie genaamd Flevoland Food Experience à Sea of Green. 
Meer weten? Klik hier. 

Eigen programmering langs twee lijnen
Food Forum is beschikbaar voor Flevolandse ondernemers, maatschappelijke organisaties, gemeenten en 
kennispartners die ofwel op de expo aan het publiek willen laten zien waar ze trots op zijn of met vakgenoten 
in gesprek willen over samenwerking tijdens en na de Floriade. Maar we nemen ook zelf initiatief voor een 
deel van de programmering. Meer weten? Klik hier. 
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Overige bijeenkomsten op andere thema’s
We reserveren ook budget voor de organisatie van bijeenkomsten buiten deze twee thema’s. Ook hiervoor 
geldt dat we partners willen uitnodigen om bij te dragen aan de programmering met kennis en geld, zodat ook 
hier onze bijdrage een hefboom is om cofinanciering of in-kind partnerschappen te realiseren. Het kan ook 
gaan om bijeenkomsten die de provincie Flevoland zelf organiseert vanuit thema’s als Landbouw Meerdere 
Smaken, Circulaire Economie of de 100.000+ woningen ambitie. 

Ontwikkeling Business to Business programma
Onze insteek is dat we de Floriade willen benutten om zaken te doen. Een half jaar lang staan circa 40 landen 
en veel ondernemers op de Floriade. Er komen handelsmissies naar Almere, die wij optimaal willen verbinden 
met het Flevolandse bedrijfsleven. De Floriade BV is verantwoordelijk voor de ontvangst van de delegaties 
(gastheerschap), maar de verbinding met de Flevolandse ondernemers moeten we zelf doen, samen met  
onder meer gemeenten, RVO en bedrijfskringen. Hiervoor hebben we het B2B programma opgezet, klik hier 
voor meer informatie.

Arrangementen voor ondernemers/partners en post onvoorzien ongeplande ontvangsten
In februari/ maart 2022 is Food Forum een maand dicht om de expo in te richten. Gedurende zes maanden, 
tijdens de Floriade Expo, hebben bezoekers een kaartje nog om in Food Forum te komen. Om het voor  
ondernemers zo laagdrempelig mogelijk te maken om activiteiten in Food Forum te organiseren, willen we in 
overleg met de Floriade BV kijken hoe we ondernemers en bezoekers op een eenvoudige manier van kaartjes 
kunnen voorzien. Daarnaast is het denkbaar dat we de gasten van de ondernemers een lunch of diner in Food 
Forum of een rondleiding over het terrein aanbieden. 

Ingebruikname Korte Keten Automaat
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Niet in alle gevallen is het mogelijk of wenselijk om de volledige prijs van Floriade kaartjes, zaalhuur en 
versnaperingen door te berekenen. Hierbij is van belang op te merken dat we werken onder de Wet Markt & 
Overheid en dat er op en rond het Floriade terrein meer vergadervoorzieningen zijn. Onder regie van de 
Floriade BV wordt geborgd dat iedereen eerlijke prijzen hanteert.. 

Bijdragen aan korte ketens en plantaardige eiwitten
We hebben enkele jaren geleden al aangegeven dat het op twee thema’s voor de provincie belangrijk is  
om innovaties aan te jagen, zodat we tijdens de Floriade onze ondernemers op de kaart kunnen zetten. 
Dat betreft Korte Ketens en Plantaardige Eiwitten. In de jaren 2020 en 2021 hebben we dit ingevuld door de 
ontwikkeling van de Vereniging Flevo Food en de teelt en ketenontwikkeling van veldbonen en verse soja te 
ondersteunen. Voor de jaarschijf 2022 willen we ons vooral richten op de expositie op de Floriade: wat hebben 
we bereikt: waar zijn we trots op, welke lessen hebben we geleerd en wat zijn de gewenste vervolgstappen? 
Dat kan in ons paviljoen, maar bijvoorbeeld ook in de Dome die de Vereniging Flevo Food op haar kavels op 
de Floriade gaat inrichten. Daarnaast richten de inspanningen voor plantaardige eiwitten op het structureel 
borgen dat een fatsoenlijke vergoeding voor telers en voor ketenontwikkeling beschikbaar komt, via onze 
inbreng in de Green Deal Eiwitgewassen. 

Filmportretten en mogelijke documentaire
We willen ons paviljoen beschikbaar stellen aan ondernemers. We verwachten dat veel ondernemers we een 
paar keer naar de Floriade willen komen, of gezamenlijke themabijeenkomsten willen organiseren (bv. de 
Week van Noordoostpolder of de Week van Vis), maar niet 180 dagen continu aanwezig kunnen zijn. Dan kun-
nen filmportretten een goed middel zijn om toch alle hoeken van het speelveld van agro & food inzichtelijk te 
maken. Daarom hebben we opdracht gegeven aan Sugar Rush om filmportretten te maken van 30 Flevolandse 
ondernemers in agro & food, met de belangrijkste teelten/producten en van boer tot bord. Meer weten over 
de portretten? Klik hier.  Mede op basis van deze portretten wordt een NPO-waardige documentaire gemaakt, 
mede gefinancierd door het ministerie van LNV, geïnspireerd op het boek The Wizard & The Prophet van 
Charles Mann: zoek je naar oplossingen vanuit technologie (tovenaar) of vanuit de natuur (profeet)? 

Kennis- en innovatieagenda
De consistente koers die we al in de inleiding hebben genoemd, houdt in dat we de Floriade primair zien als 
een podium dat een hefboom kan zijn om onze kenniseconomie structureel te versterken. We willen onze 
eigen ondernemers en kennisinstellingen in contact brengen met ondernemers en kennisinstellingen uit 
binnen- en buitenland om in gesprek te gaan over de uitdagingen in de jaren ná de Floriade. Zoals al in ons 
coalitieakkoord is benoemd, willen we rondom de Flevo Campus toewerken naar een internationale kennis- 
en innovatieagenda waarin we op een aantal voor Flevoland belangrijke thema’s coalities gaan vormen. Als de 
Floriade in oktober 2022 haar poorten sluit, dan komt dat grosso modo overeen met het moment waarop de 
nieuwe Europese subsidieperiode start. Wij willen dan een aantal aanvragen klaar hebben liggen. 
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8. Overige activiteiten gelinkt aan 
Floriade 
In het Uitvoeringsprogramma Floriade is opgenomen dat de resultaten van ‘Floriade 
Werkt!’ worden gemonitord. Door monitoring kan worden nagegaan welke effecten het 
programma ‘Floriade Werkt!’ heeft gebracht. Zo kan er een verantwoording plaatsvinden 
over de inzet vanuit het programma richting politiek, onze inwoners en het Flevolandse 
netwerk van (food)ondernemers en kennisinstellingen. We doen de monitoring in samen-
werking met de Floriade BV en de gemeente Almere. De ontstane netwerken in het be-
drijfsleven, het aantal kennisvragen behandeld door de Flevo Campus en de effecten van 
de activiteiten voor het Flevolandse bedrijfsleven staat onder meer centraal. De voort-
gangsrapportages maken deel uit van de monitoring.

Succesverhalen

In de aanloop naar de Floriade is er al veel georganiseerd en uitgevoerd in Flevoland en we zien dat er al veel 
in beweging is gebracht in de provincie, en verder. In de afgelopen tijd zijn er veel succesverhalen geweest 
gelinkt aan de Floriade en deze willen we graag delen. Dit doen we onder meer door verslag te doen op onze 
website, door filmpjes te plaatsen, maar vooral ook door anderen aan het woord te laten. 

Resultaten challenges
Denk aan Thijsthee, ijsthee gemaakt van ‘verspild fruit’, wat is begonnen tijdens onze eerste Floriade challenge. 
Het gaat goed met dat bedrijf. Ook RUIK het bedrijf dat parfum maakt van afvalstoffen, vindt zijn oorsprong in 
de Floriade. Een andere winnaar van de eerste challenge was Multi Tool Trac, dat zich richt op de ontwikke-
ling van lichtere, elektrische trekkers. Inmiddels wordt ook onderzocht of lichte trekkers of waterstof kunnen 
rijden. 

Tijdens de tweede challenge hebben we de Flevolandse horeca uitgedaagd om nieuwe gerechten aan de  
menukaart toe te voegen die grotendeels uit plantaardige eiwitten bestaan. Dat heeft met Eva Maurits van 
Eva’s Keukentuin een goede winnaar opgeleverd. Maar het leverde ook finalisten op van studententeams van 
ROC Flevoland. Uit het besef dat er in Nederland wel MBO-chefsopleidingen zijn, maar geen HBO-opleidingen, 
is het plan ontstaan om in Almere die leemte op te gaan vullen. 

Floriade Business Club
De Floriade Business Club, opgericht om ondernemers die zich bezighouden met de thema’s van de Floriade 
te verbinden aan elkaar en aan de Floriade zelf, is twee jaar na oprichting een succes. Het aantal leden blijft 
groeien, momenteel zijn dit al bijna 200! Flevoland is ook zelf lid geworden en we gebruiken dit netwerk onder 
meer om werknemers voor Food Forum te werven. 
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Pilots
Afgelopen jaar zijn we met boeren en verwerkers begonnen met diverse pilots zoals de FlevoVeldboon, Dutch 
Edamame en paddenstoelenteelt op 100% Flevolandse restromen. Dat Flevoland op deze terreinen actief is, 
wordt ook buiten onze provincie gezien. Met Overijssel, Gelderland en Noord-Brabant hebben we een koplo-
pers netwerk gevormd dat het ministerie van LNV heeft ondersteund in het tot stand brengen van de Nationa-
le Eiwitstrategie. Steeds meer provincies melden zich om toe te treden. We zijn lid geworden van The Protein 
Cluster, dat vooral MKB-bedrijven ondersteunt in het ontwikkelen van product/markt combinaties. Inmiddels 
worden ook de eerste contouren van een Europese samenwerking zichtbaar. 

Vereniging Flevofood
Flevoland was de aanjager (en het eerste lid) van wat nu de Vereniging Flevofood is. Bij ondernemers ontstond  
in 2016 het besef dat de Floriade een mooie stip aan de horizon is om tot een gezamenlijke vermarkting van 
Flevolands voedsel te komen. Het Interreg project FoodChains4EU heeft geholpen om te leren van goede 
voorbeelden en aan de hand van een SWOT-analyse te zien waar we staan. Inmiddels heeft de vereniging 
afspraken gemaakt met de Floriade BV, werkt zij samen met de MRA en heeft ze al 120 leden, waarvan 90 
Flevolandse ondernemers.

Aanleg infrastructuur
Ook op het gebied van infrastructuur heeft de Floriade al effect. De A6 bij Almere is als gevolg van de Floriade 
eerder verbreed dan de minister van IenW aanvankelijk van plan was en het station Almere Centrum wordt 
versneld vernieuwd om de bezoekersstromen, maar ook de status, horend bij de Floriade in 2022 aan te  
kunnen.  

Circulaire bruggen
Tevreden kijken we terug op het designproces voor de twee innovatieve en circulaire bruggen die op het  
Floriadeterrein komen. De bruggen zijn ontwikkeld door het Almeerse bureau Reimert en in oktober onthuld. 
Ook is het een groot succes dat onze aanpak voor de vervangingsopgave van bruggen breed is omarmd door 
de sector. In het kader van hergebruik zijn wij blij verrast met het groot aantal bruggen dat we krijgen aange-
reikt voor een tweede leven.
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Food Forum
Food Forum is open. We ontvangen veel gasten voor livestreams, bijeenkomsten en andere evenementen. 
Chef-kok Sharon de Miranda heeft het Menu voor de Toekomst ontwikkeld waar al meer dan 90% van het 
voedsel lokaal wordt gebruikt en mede daarmee heeft zij als eerste het “Greendish 2050 proof’ award mogen 
ontvangen.

Floriade Werkbedrijf
Tot slot moet het Floriade Werkbedrijf zeker worden genoemd in een rijtje met successen. Hier worden men-
sen met een afstand tot de arbeidsmarkt opgeleid en krijgen ze werkervaring om door te stromen naar een 
vaste baan. Intussen zijn er al meer dan 100 mensen met afstand tot de arbeidsmarkt op basis van SROI weer 
terug aan het werk geholpen. Het aantal mensen wat is doorgeplaatst naar een vaste baan ligt boven de 80%. 
We hebben inmiddels al meer dan € 2,5 miljoen aan uitkeringen bespaard. Kortom, het gaat heel goed met 
het Floriade Werkbedrijf. 

Nieuwe netwerken
Hoewel het niet juist zou zijn om alles aan de Floriade toe te schrijven, merken we vooral de afgelopen maan-
den dat Flevoland in netwerken wordt opgenomen die tot dusverre onze provincie niet scherp op het netvlies 
hadden. Het kennisprogramma dat de Floriade BV heeft ontwikkeld, met onder andere een voortdurende 
reeks van Floriade Dialogues met kennispartners uit binnen- en buitenland, draagt hier aan bij. 

Livestream Dutch Food Week in Food Forum
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De positie van Flevo Campus wordt sterker en deze nieuwe speler slaagt er ook in om zowel bij andere kennis-
partners als bij studenten zichtbaar te worden. De innovatiekracht van de Flevolandse landbouwsector wordt 
(h)erkend. De teeltproeven en de ketensamenwerking rondom soja en veldbonen staat bij alle relevante part-
ners goed op het netvlies. We worden steeds vaker benaderd door universiteiten en hogescholen om partners 
te worden in nieuwe Europese projecten. Andere provincies benaderen ons met de vraag of ze ook van Food 
Forum gebruik mogen maken. 

Dit geldt overigens niet alleen voor het thema voeding. De bruggencampus is al genoemd. Met het thema Gro-
wing Green Cities in combinatie met onze benadering van de 100.000 woningen ambitie laten we ook zien dat 
we op de ontwikkeling van onze steden open staan voor kennissamenwerking. Dat leidt tot nieuwe netwerken, 
bijvoorbeeld op het gebied van houtbouw, emissieloos bouwen (stikstof), circulair bouwen enz. Wij verwach-
ten dat met de opening van Food Forum en met de programmering die we daar gaan ontwikkelen, steeds 
meer partijen de weg naar Flevoland weten te vinden. We zijn het eerste nieuwe pand op het Floriadeterrein 
dat zijn deuren opent. We zullen het komende jaar steeds meer buren krijgen. En ná afloop van de Floriade 
hebben we een Flevo Campus waar we hopelijk nog lange tijd kunnen voortbouwen op de contacten die we 
tijdens de expo hebben gelegd. 
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